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Committee on Chicano Rights, Inc 

FOR H ti1EDI TE PfESS RELEASE 

Enclosed is a statement from Hr. Jose Zapata (see enclos ure A) alleging 

brutality against himse lf and his family by U.S. Border Patrolmen. Also en-

closed is a letter to INS Commiss ioner Leonel Castillo (see enclosure B) and 

a lette r (see enclosure C) to U.S. Senator Alan Cranston, U.S. Senator S.I. 

Hayakawa, U.S. Atto~~ey Terry Knoepp, and the U.S. Federa l Grand Jury re-

questing an investigation of this matter. For any further information call 

474-8195. 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



STATEMENT BY JOSE ZAPATA 

On September 17, 1977 at about 1:30PM, my wife, myself and our . four 
year old daughter were in downtown Fallbrook. My wife observed a young man 
in the custody of the U.S. Border Patrol who resembled our son, Carlos. I 
called out and it turned out to be our son. The immigration officers then 
demanded we park our car, which I did near the officers' two cars. As I 
got out of the car an "Anglo" officer struck me with an open hand and 
locked my hands behind me. At this point he had never asked for any iden­
tification or why he was treating me in such a manner. I told him, "I'm 
aU. S. citizen." 

The officer released me and I showed him my original birth certificate. 
The officer then said, · ''This fucking thing won't work," and threw the cer­
tificate on the ground. My wife then produced a paper the U.S. Immigration 
Service had given me when we applied for her permanent resident status. 
(A voluntary departure letter for 12-6-7 7) T.he officer grabbed it from 
her hand and said, "This fucking thing ~on't work either." He then picked 
up my birth certificate and walked over to the patrol car. I might add 
these harsh words were said in front of my four year old daughter. 

I then walked up to the patrol car and asked if I could go to my house 
and unlock the door because my children were coming home from school and 
they did not have a key to get in. The officer said I could go to my house 
but he and the other officers would follow me home. We all arrived at our 
house (ft60 Wisconsin Ave., Fallbrook, CA.) at the same time. Our kids were 
all waiting outside. I got"out of the car and so did the officers, and 
unlocked the door and told the children to go inside. After the kids got 
inside the house I shut the door. The ''Anglo" officer walked up to the door 
and shouted, "Who's in there?" and then kicked the door open with his foot 
breaking the door frame. The offi2er then entered the house and L followed. 
The officer started running through the house screaming at the children, 
"You fucking swine," and opening and slamming doors. Another officer en­
tered about two minutes later, named Gonzales. He said, "Permit me to pass," 
and walked in. I never had time to respond to the officer Gonzales' ques­
tion. Later a third officer entered. 

The "Anglo" officer then asked, "Do your children have papers?" I 
didn't know what to say. I had been told by the Escondido clinic that my 
children were citizens by reason of my U.S. citizenship. I showed the 
officer the calling card of the Clinic with the name of an attorney on it. 
The "Anglo" officer tore it up and said, "This man is a charlatan." The 
officers then brought my son Carlos in the house a'nd said, "This doesn't 
look like your fucking son. He looks like the milk man's son." The offi­
cers questioned various children, always using filthy language and shouting 
at them. 

I was showing the officers pictures of my son Carlos to prove he was 
my son, because they would not believe it. My wife called the Legal Clinic 
and gave the phone to one of the office~s. After a conversation with the 
attorney there the officers said, "Well, maybe he is your son and maybe you 
are a citizen•, and lett in a quiet manner as if nothing had ever happened. 



Committee on Chicano Rights, Inc 

December 13, 1977 

Corrmissioner Leonel Castillo 
I ffil!l igration Naturalization Service 
425 "I" Street 
Washington, D.C. 20536 

Corr~!li s s ioner: 

Enclosed is a serious complaint that · our office has recently received 
involving brutality against a Hr. Jose Zapata (a U.S. citizen) and 
his family by some of your border patrolmen. 

On your last visit to San Diego you stated that you had no plans to 
utilize dogs in your operation, but it appears that the officers in­
volved with abusing Hr. Zapata and his family, have proven you .,.;rang. 
This matter 'V:as turned over to your local I. N. S. officials but as 
always, they are side stepping the complaint and it now appears that 
they are heading (once again) tmvards their traditional whi te\''ashing of 
the complaint. Actions by the accused officers and the handling of 
the entire matter by I.N.S. officials is in our opinion not an isolated 
incident, but rather an ingrained practice when it comes to dea~ing 
with the Chicano Coffil!lunity. Stateme nts by your local I.N.S. officials 
that the matter is being re·solved by another agency is not acceptable 
to us! 
Because the Escondido Legal Clinic and the Zapata family have b e en 
unable to get redres s on this ma tter, they have requested our assis­
tance in hopes of resolving this matter. It is apparent to us that 
your local officers are either unable or un'Vlilling to deal with this 
serious allegations and we therefore demand that you personally 
intervene in this matter by: 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



1) Calling for a full investigation of the allegations 
made by Nr. Jose Zapata and his family attorney. 

2) A full public disclosure of tee findings in this matter. 

3) Immediate dismissal of the guilty officers and their 
superiors if they are found guilty. 

The issue is before you. He will be expecting a prompt reply on this 
matter. 

Sinceramente, 

~Ul """' he~ 
Herman Baca 
Chairman 
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Committee on Chicano Rights, fnc 

De c ember 13, 1977 

Se nator Alan Cranston 
815 E Street Room 103 
San Diego, California 92101 

Dear Se nator: 

Enclosed is a complaint by a Hr. Jos e Zapata involving brutality 

against him an d his family by U.S. border patrolmen. Mr. Zapata 
and his attorney have attempted to seek redress but have been un­
able to because of side steeping by local I.N.S. officials. It 
is for this reas on that \ve are requesting an i nv es tigation by 
your office into this serious matter. He v1ill be expecting a 

prompt r eply on this matter. 

Thank you, 

&L~~:B~ 
Herman Eaca 
Chainnan 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



STAT~ENT BY JOSE ZAPATA • 
On September 17, 1977 at about 1:30 PM, my wife, myself and our . four 

year old daughter were in downtown Fallbrook. My wife observed a young man 
in the custody of the U.S. Border Patrol who resembled our son, Carlos. I 
called out and it turned out to be our son. The immigration officers then 
demanded we park our car, which I did near the officers' two cars. As I 
got out of the car an "Anglo'' officer struck me with an open hand and 
locked my hands behind me. At this point he had never asked for any iden­
tification or why he was treating me in such a manner. I told him, "l'm 
au. S. citizen." 

The officer released me and I showed him my original birth certificate. 
The officer then said, "This fucking thing won't work," and threw the cer­
tificate on the ground. My wife then produced a paper the U.S. Immigration 
Service had given me when we applied for her permanent resident status. 
(A voluntary departure letter for 12-6-77) T.he officer grabbed it from 
her hand and said, "This fucking thing ~on't work either." He then picked 
up my birth certificate and walked over to the patrol car. I might add 
these harsh words were said in front of my four year old daughter. 

I then walked up to the patrol car and asked if I could go to my house 
and unlock the door because my children were coming home from school and 
they did not have a key to get in. The officer said I could go to my house 
but he and the other officers would follow me home. We all arrived at our 
house (a60 Wisconsin Ave., Fallbrook, CA.) at the same time. Our kids were 
all waiting outside. I got .out of the car and so did the officers, and 
unlocked the door and told the children to go inside. After the kids got 
inside the house I shut the door. The "Anglo" officer walked up to the door 
and shouted, "Who's in there?" and then kicked the door open with his foot 
breaking the door frame. The officer then entere d the house and I followed. 
The officer started running through the house screaming at the children, 
"You fucking swine," and opening and slamming doors. Another officer en­
tered about two minutes later, named Gonzales. He said, "Pe rmit me to pass," 
and walked in. I never had time to respond to the officer Gonzales' ques­
tion. Later a third officer entered. 

The "Anglo" officer then asked, "Do your children have papers?" I 
didn't know what to say. I had been told by the Escondido clinic that my 
children were citizens by reason of my U.S. citizenship. I showed the 
officer the calling card of the Clinic with the name of an attorney on it. 
The "Anglo" officer tore it up and said, "This man is a charlatan." The 
officers then brought my son Carlos in the house a·nd said, "This doesn't 
look like your fucking son. He looks like the milk man's son." The offi­
cers questioned various children, always using filthy language and shouting 
at them. 

I was showing the officers pictures of my son Carlos to prove he was 
my son, because they would not believe it. My wife called the Legal Clinic· 
and gave the phone to one of the officers. After a conversation with the 
attorney there the officers said, "Well, maybe he is your son and maybe you 
are a citizen•, and left in a quiet manner as if nothing had ever happened. 
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Committee on Chicano Rights, Inc 

Terry :Knoepp 
u.s. Attorney 
940 Front st. Rrn . Sn 19 
San Diego , ca. 92189 

Dear i:-fr. Knoepp , 

Enclosed is a complaint by a Mr . Jose Zaqata 
him and his fffinily by u.s. Border Patrolmen. 
have attempted to seek redress but have been 
stepping by local I.N.S. Officials. 

involving brutality against 
Mr. Zapata and his attorney 

unable to b ecause of side-

It is for this reason that we are requesting an investigation by your of­
fice into the se serious allegations . We will be expecting a prompt reply 
on this matter. 

Thank you 

Herman Baca_, Chairman 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 
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Committee on Chicano Rights, Inc 

De cerrbe r 13 , 197 7 

Com~issioner Leone l Castillo 
I~migration Naturalization Service 
425 "I" Street 
Washington , D. C. 20536 

Commissioner : 

Enc l osed is a ser i ous complaint that our o ff ice has recently received 
involving brutality aga ins t a Mr . Jose Zapata (a U. S . citizen) and 
his f ain ily by some of your border patrolme n. 

On your l as t vi s it to San Diego you stated that you had no p l an s t o 
uti lize dog s in your operation , but it appears tha t the officers in­
volved with abu s ing l'lr . Zapata an d his f amily 1 have proven you v;rong . 
This matte r wa s turned ove r to your local I . N. S . officials but a s 
a l way s , they a re side stepping the complaint an d it now appears that 
they are heading (once again ) tm.,rards thei r traditiona l whitewashing of 
the compl a int . Actions by the accused office rs an d the h and ling o f 
the e ntire matte r by I.N.S . officials is in our opinion not an i so l ated 
incide nt , but rather a n i ngrained practice when i t comes to dea~ing 
with the Chicano Com~unity . Statements by your local I . N.S. official s 
tha t the matter is being r esolve d by another age ncy is not acceptable 
to us ! 
B~cause the Escondido Lega l Clinic and the Zapata family h a ve been 
unable to get redress o n this ~atte r , they h a ve reques ted ou r assis ­
t a nce in hopes of r esolving this matter . It is apparen t t o us L~at 
yo u r l oca l o ff ice rs are either unable or unwilling to dea l with thi s 
seri ous allegations an d \oJe therefore demand tha t you personal ly 
inte rve ne in this matte r by : 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474 -8 195 



1 ) Calling for a full inves tigation of the al l egations 
made by l'lr . Jose Zapata and his f a;ni ly attorney. 

2) A ful l public di s clos ure of tee findings i n U1is matter. 

3 ) Irnmediate di smissal of the guilty officers an d thei r 

superiors i f the y are found guilty . 

'I'he i ssue is b e fore you . h'e wil l be expecting a prompt reply on thi s 

matter . 

Sinceramente , 

~UL11JD>o ~C'-6>--
Herma.n Bac a 
Chain71 an 
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(7~ 1?. UNITED. STATES DEPARTME~H OF JUSTICE 

T IMMIGRATION AND NAT URA LIZATION SERVICE 

W ASHINGTON . D.C. 20536 

~c . 1- n -1 ~ 

''If AS: E. ADOrll S5 RE:Pl Y TO 

OFFICE OF TilE CO MMISSIONm 
A, f~('t Rf FfR TO lEIS FilE f~O . 

November 25, 1977 

Mr . Jesse R~mirez 
Exe c utive Director 
Chi cano Fed e r ation of San Diego 

County, Inc . 
1960 Nationa l Ave nue 
San Diego, California 92113 

Dear Mr . Ramirez: J~·<;· q/ 

. I 

./ 

Re garding your letter of Oc tober 17, 1977 a nd specifically t he 
incid e nt with the Za pa ta family, I hop e y our conversa tion s wi th 
Regional Co~nissioner O'Connor and others produce a satisfactory 
conc l_u s ion . 

I'll be int e rested in ge ttin g i1 resp onse Erom yo u on th e con­
clusion of this ma tte r . 

S iuce rely , 

__ / ,, 

--./ ·_ .. (.· , , .,..~ 

Leonel J. Castillo 
Commissioner 

{ · ( ' , - ; 11 [ i ~ 
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'UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AN D NATURALIZATION SERVICE 

WF. '~T ERI\1 REGION 

SAN PEDRO. C ALI FORNIA 9073 1 

OF FI CE OF THE REGIONAL COMM I SSIONER PLE.A~U! REFER TO T~ll9 FILE NO, 

December 1, 1977 WR 71/15.5 

,Jesse Ramirez, Director 
Chicano Federation of San Diego 
1900 National Avenue 
San Diego, CA 92113 

.Dear JVI r. Hamirez: 

In regard to our conversation concerning the Border Patrol and Mr. 
Zapata, as discussed with Commissioner Castillo last Tuesday, upon 
returning to my office the following action was taken : 

I immediately for\varded tlus case to the Federal Bureau of Inves­
tigation since there is a distinct possibility of a civil rights action. 

The FBI has jurisdiction over all cases of this nature. As soon as I 
hear from them, I will advise you of what action they are taking. 

Sincerely, 

~~ ~'~n 
Ed 0 1 Connor 
Regional Commissioner 

• 

nr:·CE lVED 

Copy furnished: 

Mr. Joe Seckelman, 27G1 - 5th Avenue, #1 
San Diego, CA D2103 

A1.ty Howard B Frank, Mcinerney, Milchen & Frank 
Bank of Cali£on1ia Plaza, #1G90 
San Diego, CA 92101 

c\ 
:\ 

I_![_(; G 1q77 
CIII CM,)f) FEDU~'\i tON 

{Jr <'"'l I ' IEGO f'l l l ' f-ifl' "~I' 
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Committee on Chicano Rights, Inc 

December 13, 1977 

Senator Alan Cranston 
815 E Street Room 103 
San Diego, California 92101 

Dear Senator: 

Enclosed is a complaint by a Mr . Jose Zapata involving brutality 
against him and his family by u.s. border patrolmen. Mr . Zapata 
and his attorney have attempted to seek re~ress but have been un­
able to because of side steeping by local I.N.S. officials. It 
is for this reason that \ve are requesting an investigation by 
your office into this serious matter . ~~e will be expecting a 
prompt reply on this matter. 

Herman Baca 
Chairman 

1837 Highland Avenue, National City , CA 92050 (714) 474-8195 



Committee on Chicano Rights, Inc 

December 13, 1977 

Commissioner Leone! Castillo 
Immigration Naturalization Service 
425 "I" Street 
Washington, D.C. 20536 

Commissioner: 

Enclosed is a serious complaint that our office has recently received 

involving brutality against a Hr. Jose Zapata (a U.S. citizen) and 

his family by some of your border patrolmen. 

On your last visit to San Diego you stated that you had no plans to 

utilize dogs in your operation, but it appears that the officers in­

volved with abusing Mr. Zapata and his family, have proven you wrong. 

This matter was turned over to your local I.N.S. officials but as 

always, they are side stepping the complaint and it now appears that 

they are heading (once again) towards their traditional whitewash ing of 

the complaint. Actions by the accused officers and the handling of 

the entire matter by I.N.S. officials is in our opinion not an isolated 

incident, but rather an ingrained practice when it comes to dea~ing 

with the Chicano Community. Statements by your local I.N.S. officials 
that the matter is being resolved by another agency is not acceptable 

to us! 
Because the Escondido Legal Clinic and the Zapata family have been 

unable to get redress on this matter, they have requested our assis­
tance in hopes of resolving this matter. It is apparent to us that 
your local officers are either unable or unwilling to deal with this 

serious allegations and we therefore demand that you personally 

intervene in this matter by: 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



1) Calling for a full investigation of the allegations 
made by Mr. Jose Zapata and his family attorney. 

2) A full public disclosure of tbe findings in this matter. 

3) Immediate dismissal of the guilty officers and their 
superiors if they are found guilty. 

The issue is before you. ~ve will be expecting a prompt reply on this 
matter. 

Sincerame nte, 

~c 1 """"' ~r'-6<--
Herman Baca 
Chairman 



S. I. HAYAKAWA 
CALIFORNIA 

SAN DIEGO OFFICE: 

880 FRONT STREET 

SAN DIEGO. CALIFORNIA 92101 

(714) 293-7100 

WASHINGTON, D .C. 20510 

Herman Baca 
Chairman, CCR, Inc. 
1837 Highland Avenue 
National City, Ca. 92050 

Re: Jose Zapata 

Dear Mr. Baca: 

December 19, 1977 

This will acknowledge your undated letter transmitting 
a copy of Mr. Zapata's statement. 

Before this office can initiate any action on Mr. Zapata's 
behalf, I will need more information from him. Consequently, I 
would appreciate it if you would ask Mr. Zapata to contact me 
directly. 

JV/vb 

Sincerely, 

[John Ventura 
Field Representative 
to Senator Hayakawa 



Committee on Chicano Rights, Inc 

FOR I MI1E DIATE PRESS RE LEASE 

Enclosed is a statement from Mr. Jose Zapata (see enclosure A) alleging 

brutality against himself and his family by U.S. Border Patrolmen. Also en­

closed is a letter to INS Commissioner Leone! Castillo (see enclosure B) and 

a letter (see enclosure C) to U.S. Senator Alan Cranston, u.s. Senator S.I. 

Hayakawa, U.S. Attorney Terry Knoepp, and the U.S. Fe deral Grand Jury re­

questing an investigation of this matter. For any further information call 

474-8195. 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



UNITED STATES ATTORNEY 

ADDRESS REPLY TO 

UNITED STATES ATTORNEY 

AND REFER TO 

INITIALS AND NUMBER 

WAB:dlj 

SOUTHERN DISTRICT OF CALIFORNIA 

UNITED STATES COURTHOUSE 

940 F RONT STREET, RooM 5-N-1 9 

S AN DIEGO 92189 

December 19, 1977 

Herman Baca, Chairman 
Committee on Chicano Rights, Inc. 
1837 Highland Avenue 
National City, California 92050 

Re: Complaint by Jose Zapata 

Dear Chairman Baca: 

Mr. Zapata's complaint has been referred to the 
Federal Bureau of Investigation for investigation. You 
might suggest to Mr. Zapata that he personally make an 
appointment for an interview by the Federal Bureau of 
Investigation about this matter. 

Yours truly, 

TERRY J. KNOEPP 
United States Attorney 

;' lQ9,~ 
WILLIAM A. BOWER 
Assistant u. s. Attorney 
Chief, Criminal Complaint Unit 



ADDRESS REPLY TO 

UNITED STATES ATTORNEY 

AND REFER TO 

INITIALS AND NUMBER 

WAB:img 

Mr. Herman Baca 
Chairman 

UNITED STATES ATTORNEY 

SOUTHERN D ISTR ICT OF CALIFORNIA 

UNITED STATES COURTHOUSE 

940 FRONT STREET, ROOM 5-N-19 

SAN DIEGO 92189 

January 4, 1978 

Committee on Chicano Rights, Inc. 
1837 Highland Avenue 
National City , California 92050 

Re: Complaint by Jose Zapata 

Dear Mr. Baca: 

The above-entitled matter is now under investigation 
by federal law enforcement officials. It is my understanding 
that Mr. Zapata has still not personally contacted the Federal 
Bureau of Investigation and at some point such contact may be 
necessary. 

Would you please have Mr. Zapata make an appointment 
for an interview with the Federal Bureau of Investigation to 
discuss this matter. 

Very truly yours, 

MICHAEL H. WALSH 
United States Attorney 

WILLIAM A. BOWER 
Assistant U. S. Attorney 
Chief, Criminal Complaint Unit 
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WASHINGTON, D .C . 205 10 

OFFICIAL BUSINESS 

MR . HERMAN BACA , CHA IRMAN 
COMMITTEE ON CRICANO RIGHTS, INC . 
1837 HIGHLAND A VENUE 
NATIONAL CITY, CA . 92050 

u.s. s. 





OFFICE OF THE COMMISSIONER 

UNITED STATES DEf.'ARTM'ENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

WASHINGTON, D.C. 20536 

JAN 1 Z ~SiS 

Committee on Chicano Rights, Inc. 

Herman Baca, Chairman 

1837 Highland Avenue 
National City, CA 92050 

Dear Mr. Baca: 

PLEASE ADDRESS REPLY TO 

AND REFER TO THIS FlU NO. 

CO 700-C 

In reference to your letter of December 13, 1977, regarding the 

alleged abuse of the Jose Zapata family by agents of the U. S. Border 

Patrol. I assure you that I personally find the alleged acts as re­

volting as you do. 

The acts set forth in the allegations of Mr. Zapata constitute possible 

criminal violations of the Civil Rights Act of 1968. The matter was 

referred to the Federal Bureau of Investigation, who in turn referred 

it to the Civil Rights Division of the U. S. Department of Justice for 

investigation and/or possible prosecution. 

Rest assured that the results of their investigation will be furnished 

to this Service. For now INS must hold the matter in abeyance for 

the duration of the investigation initiated by the Department of Justice. 

When all available information including the Department of Justice 

investigation and any subsequent investigation undertaken by INS is 

gathered, I will personally review it and see that appropriate action 

is taken. 

I wish to thank you for your interest in this matter of mutual concern. 

Sincerely, 

~.~ 
Commissioner 



OFFICE OF THE COMMISSIONER 

UNITED STATES DEP"'RTM~NT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

WASHINGTON, D.C. 20536 

JAN 1 2 1 tS 

Committee on Chicano Rights, Inc. 
Herman Baca, Chairman 
1837 Highland Avenue 
National City, CA 92050 

Dear Mr. Baca: 

PLEASE ADDRESS REPLY TO 

AND REFER TO THIS FILE NO. 

CO 700-C 

In referenc e to your letter of December 13, 1977, regarding the 

alleged abuse of the Jose Zapata family by agents of the U. S. Border 

Patrol . I assure you that I personally find the alleged acts as re­

volting as you do. 

The acts set forth in the allegations of Mr. Zapata constitute possible 

c riminal violations of the Civil Rights Act of 1968. The matter was 

referred to the Federal Bureau of Investigation, who in turn referred 

it to the Civil Rights Division of the U. S. Department of Justi ce for 

investigation and/or possible prosecution. 

Rest assured that the results of their investigation will be furnished 

to thh Service. For now INS must hold the matter in abeyance for 

the duration of the investigation initiated by the Department of Justice. 

When all available information including the Department of Justice 

investigation and any subsequent investigation undertaken by INS is 

gathered, 1 will personally review it and see that appropriate a c tion 

is taken . 

1 wish to thank you for your interest in thi s matter of mutual conc ern. 

Sincerely, 

~ -:~ .. ,..,.1 ;1 cl~ ~ ~· -w r v · 
Leonel J. Castillo 
Commissioner 
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ADDRESS REPLY TO 

UNITED STATES ATTORNEY 
AND REFER TO 

IN ITIALS AND NUMBER 

MHW:maj 

UNITED STATES ATTORNEY 

SOUTHERN D ISTRICT OF CALIFORN IA 

UNITED STATES COURTHOUSE 

940 FRONT STREET, R OOM 5 -N- 19 

SAN DIEGO 92189 

January 20, 1978 

Herman Baca, Chai rman 
Committee on Chicano Rights 
1837 Highland Avenue 
National City, California 92050 

Dear Mr. Baca: 

)J .... .. 
i '~ ( 

Thank you very much for your letter regarding 
the complaint of Mr. Jose Zapata, which was received 
in my former law office on December 19, 1977. 

I would like to assure you that I am concerned 
whenever allegations of impropr iety arise, and that 
I will always undertake to make an appropriate inves­
tigation to determine whether there is merit to 
such allegations. 

I have caused this office to make inquiry into 
the matter and have been informed that an investiga­
tion is underway. 

I will review the results of the investigation 
when it is completed and will at that time determine 
what, if any, action by this office is appropriate. 

ly yours:/ _ 

k~~ 
h 1 H. Walsh 

United States Attorney 



• 
Committee on Chicano Rights, Inc 

January 20, 1978 

Leonel J. Castillo, Commissioner 
UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 
Immigration and Naturalization Service 
Wahington D.C. 2053 6 

Dear Commissioner, 

Re: Cornplaint(C0-700-C) 
Jose S. Zapata 

We have rec e ived your letter date d January 12 , 1978, 
in which you indicate that an inve stigation has b e en ini­
tiated regarding the Zapata case by the Fe de ral Bure au of 
Investigation and the Civil Rights Division of the U.S. 
De partment of Justice for inve stigation and or possible 
prosecution. 

Enclosed is information forwarded to us by the Escon­
dido Legal Clinic concerning Mr. Zapata's previous contacts 
with the Immigration and Naturalization Service . -We have 
been assured by the Legal Clinic , who are representing the 
Zapata family , that the complaint filed with your office has 
been investigated and the incidents in their opinion are 
valid . 

In forwarding this information to your office , we wish 
to state that our organization·1 supports the Escondido Legal 
Clinics findings and we expect the investigation by your office 
and the above named agencies to continue so that the following 
allegations may be resolved : 

1.) The confiscation of Mr. Zapatas vehicle . 

2.) The breaking and entering of the Zapatas 
horne without proper s e arch warrant . 

3.) and the harrassrnent and abuse suffered by 
the Zapata family . 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



UNITED STATES41tPARTMENT OF JUSTICE It 
Immigration and Naturalization Service 
January 20, 1978 
Page 2 

Our organization will await for a copy of the results 
of the investigation and a report of any action the agencies 
will take. Also, if there are any questions regarding this 
matter, please feel free to contact us at 474-8195 or Mr. Joe 
Secklman of the Escondido Legal Clinic at 746-8641. 

Yours .·Truly , 

Herman Baca, Chairman 

HB/cv 

cc: Michael H. Walsh 
U.S . Attorney 

Jesse Ramirez, Director 
Chicano Federation 

J.D . Secklman 
Escondido Legal Clinic 

NEWS MEDIA 



OFFICE OF TH E COMMISSION Ell 

UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IM M IGRATION AND NATURALI ZAT IO N SERVICE 

WA S HI NGT ON, D .C. 20536 

/ 
Honorable Alan Cranston 

Senate Office Building 

Washington, DC 20510 

near SPn~tor Cranston : 

Fl£A5£ ACORI:. SS f\ff"l Y TO 

AHO R(ff.R TO Tt-11 5 FlU "0. 

co 703 . 1001 

Th i~_ .refers t Q. your letter of November 18 , 1977, lvi th enclos ure from 

H( Joe Seckelma-r1·;~ concernin g alleged abuse of the Jose Zo.pa ta family 

by -a-gents-of·· th<:!-·u~ '\S. Bo~~~-=:- Patrol. 

I received an identicc};}. let t er direc t l y from Mr . Seckelrnan and responded 

to i t on November 16, 19,(7. As I advis ed ~-1r. Seckelrnan, I have asked my 

Regiona l Commissioner at ~n Pedro , California to look into this mat t er 

and to r eport his findings '-"to me. I am awaiting his response. ln a d­

di tion, we have r eferred thi~pllegation to the Federal Bur eau of Inves­

tigation for their consideratiac of an investigation into possible vio­

lations o f the Civil Rights Act 'of 1968. 
''·,·,,, 

I wllJ b e pl c<Jscd to advi se Y<'LL f u r th~r wlH?.n I have <.Jcldition;ll informa­

tion . 'l'ililnk yu u for your i11Lvrcst Ln .' t.)_lL s m;ttLC'r of mul u:l l L'llnu: nt. 

Sincere l y, 

LJJ. al.d 
Leonel J . Castillo 

Commissione r 

', 

'· 

!, 

l 
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( 
STAThMENT BY JOSE ZAPATA 

( 

On Septe mber 17 , 1977 at about 1 : 30 PM , .my wife , myself and our four 
ye ar old daughter were in downtown Fallbrook . 11y wife observe d a yo~ng man 
in the custody of the U.S . Border Patrol who rese mbled our son , Carlos . I 
called out and it turn e d out to be our son . The imrnigration officers the n 
demanded we park our car , which I did near the officers ' two cars . As I 
got out of the car an ''Anglo" officer struck me with a n open hand and 
locked my hands b e hind me . At this point he had never asked for any iden­
tification or why he was treating me in such a manner . I told him , "l ' m 
aU. S . citi zen . " 

The officer released me and I showe d him my original birth certificate . 
The officer then said , · "This fucking thing wo n ' t work , " a nd thre w the cer­
tificate on the ground . My wife the n p r od uc e d a p a p e r t he U.S . I mmigration 
Service h a d give n me wh e n we appli e d for h e r p e r man e nt res id e nt status . 
(A voluntary d e parture letter for 12 - 6-77 ) The office r grabb e d it from 
her hand and said , "This fucking thing \~on ' t work ~i the r . " He the n picked 
up my birth certificate and walked over to the p a trol car . I might add 
the se harsh words were said in front of my four y e ar old daughter . 

I then walked up to the patrol car and ask e d if I could go to my house 
and unlock the door because my childre n \¥ere coming home from school and 
they did not have a key to get in . The officer said I could go to my house 
but he and the other office rs would follow me home . We al l arrive d at our 
house (R60 Wisconsin Ave ., Fallbrook , CA .) at the s ame time . Our kids were 
all waiting outside . I got.out of the car a nd s o did the officers , a nd 
unl o cked the door and told the childre n to go inside . Afte r the kids got 
inside the house I shut the door . The "Anglo" officer walk e d up to t he door 
a nd shoute d , "~vho ' s in the re? " a nd the n ki c k e d t he d oor ope n with his foot 
breaking the door fr ame . The offi2e r t h e n e n tered the house a nd I f ollowe d . 
The officer starte d running through the hou s e s creaming at the childre n , 
"You fucking swine ," and ope ning a nd sl a mming d o o r s . Anoth e r officer en­
tered about two minutes later , n amed Gonzal e s . He said , "Pe rmit me to pas s , " 
and walked in . I never had time to r e spond to the officer Gonzales ' ques­
tion . Later a third officer entered . 

The "Anglo" office r the n asked , "Do your children have pape rs? " I 
didn ' t know what to say . I had b e en told by the Escondido clinic that my 
children we re citizens by reason of my U. S . citiz e nship. I showe d the 
officer the calling card of the Clinic with the n ame of an attorney on it . 
The "Anglo " office r tore it up a nd said , "This man is a charlatan . " The 
office rs th e n b r ought my s on Ca rlos in the hou s e a'nd sa id , "This do e sn ' t 
look like your fucking s on . He looks like the milk man ' s son ." The offi­
cers questioned v a rious children , always using filthy lan~uage and shouting 
at th e m. 

I was showing the officers picture s of my s on Carlos to pro~e he was 
my s on , b e c a use they would not b e li e ve it . My wi fe calle d the Le gal Clinic· 
a nd gave the phone to one of the office rs . Af t e r a c onv e rsation with the 
attorney there the officers said , ''Well , maybe he is your s on and maybe you 
are a citizen •, and lett in a quiet manner as if nothing had e ver happened . 



UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 
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Statement by: HARIA ZAPATA 

Iu the Case of: JOSE ZAPATA 
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Before: AltOS L. EDENS, Investigator 

In the Spanish languagee Interpreter: THOMAS PAGE 

File No.: CHU-173 

Data: February 21, 1978 

~tlss Zapata you're advised that I am an officer of the United States 
Inmigration and 1·laturali%ation Service, authorized by law to administer oaths 
and take testi.lll..ony in connection with the enforcement of the Immi.gration and 
:r;ationality la~1s of the United States and internal adninistrative matters. 
I desire to take your sworn statement regarding your knowledge of ~vhat happened 
at your house on or about September 16, 1977 ~hen officers of the Border Patrol 
vere there. 

Q. Any statement you make ~ust be fre~ly and voluntarily given. Anything 
that you say can be used in adtrl.nistrative or court proceedings. Are 
you willing to g~ve me a statement at this time? 

A. Yeo, I am willing. 

~ . Do you wish to have anyone pre$ent to advise you during this, ·this statement? 
A. No, not if it's not necessary. 

Q. There are two gentl~en here, ~-fr. Seckelll'.an and }!r. Bm·7kins. Do you wish 
either one of these or both of t hese gentlemen present? 

A. The ttvo oi them present please. 

Q. Do you speak English? 
A. i~o .• 

Q. Uould you stand and raise your right ha~d please. Do you swear that the 
state~1ent you are about to make •.rlll be the truth, the '"hole truth and 
nothing but the truth, so help y,ou God? 

A. Yes, I swear. 

Q. Be seated. }tiss Zapata, do yourecall . the t~me several months ago in 
September of last year when Border Patrol officers c~e'to your house? 

A. Yes, I remember it. 



Q. & A. statement of MARl! ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-173 

Q. And can you tell me what happened that day? 
A. lie were outside the house waiting for our mother and father to come home 

and my father arrived and we thought he was on his own, but he was 
followed by Agents of the Border Patrol. My father opened the door and 
we all went in and he said that nothing had happened. As we went inside 
we started to prepare something to eat and when we had given the small 
children something to eat, my father came in with some Border Patrol Agents 
and then my father said not to be frightened, but just ~o go on eating ~ 
We started to eat and some of the girls started to cry and my mother said 
there's nothing happening at all, and then another official, a light colored 
man, I don't know who he was, and he came in and started to open the doors 
to all the rooms, bedrooms, washroom and then he went into where my father 
was. Then this man, the border official went out and we closed the door. 
and we didn't, we ha~ closed the door but we didn't lock it and then tae 
light colored official came back, accompanied by two other officials. 
I heard them knocking on the door and then this border officer came in 
and he shouted ~t him, and said where's your father. lie came in and shouted 
at my mother, where is your husband and got upset (inaudible) talk to my 
mother like that. I told him that my father was in the last room down on 
the left, and then I heard them say, excuse the word, but we were just alot 
of Mexican dogs and other things like that, and my father came and said 
everything's alright, nothings happening. Then this man "t~ent and they spoke 
on the telephone. Then they started to talk and they talked and then they 
asked my father for, they excused themselves from my father, but this 
Border Patrol officer, the light colored one, he behaved very badly and 
he used abusive language. That's all that I remember. 

Q. \fuat kind of language did he use? 
A. They said you Mexican so-and~eo's, you have no papers and you no right to 

be here, and while he was outside and we we~e inside, I heard him say to 
my father that he wasn't registered and that his birth documents were no 
godd, and my father got angry and said, yes it's true that he was born 
here, ~nd the officer said to my father, don't get angry like that, because 
if you do we can arrest you, and my father said, I'm telling you the truth. 
If you don't believe just take me away, and I've already related to you what 
happened and afterwards they said it was okay and they let my brother 
stay at home. 

Q. l-lhen the officer told your father outside that his paper wasn't any good, 
how did he say it? 

A. Now these papers are no good. You're not registered. lie said these papers 
are no good to you sir, you are not registered. 

Q. \Jhere were you in the house during the time the officers t.rere there? 
A. Hhen I told you about the question about the identification papers? 

- 2 -
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAFATA, HARIA; CIIU-178 

Q. No, during all the time the officers were there in the house. where 
were you? 

A. In the dining roo~. 

Q. And is the dining room right next to the living room? 
A. Yes. 

Q. And can you see the front door from the dining room? 
Ac Yes. 

Q. And when the officers entered, how did they, you say you heard them 
knock on the door and then what happened? 

A. That was when the light colored Border Patrol officer came in and shouted 
at my mother, where is your husband. 

Q. And were there any other Border Patrol Agents in the house at that time? 
A. Yes, two others were there already. 

Q. Two others were already in the house? 
A. Yes, they were on the telephone. 

Q. And how, when the officer knocked on the door and entered, did anyone 
tell him to come in? 

A. No. 

Q. Did he open the door himself? 
A. He first knocked on the door and then he entered and that was when he 

shouted at my mother. 

Q. And did he go back outside then? 
A. Yes. 

Q. And did he come in again? 
A. After he shouted at my mother they all left, and then they came in aga2n 

later. 

Q. They all came in together later? 
A. No, they just came slightly into the living room to tell my father that 

his son was there, and that they were leaving. 

Q. Then how many times did the Anglo officer or blond officer enter 
the house? 

A. He came in three times in all. 

- 3 -



Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. And what happened the first time he came in? 
A. The three of them came in at first and said they said to my father they 

wanted to talk on the telephone. The light colored gentleman left. 
and then he asked for permission to come in adn we gave him permission, 
but the light colored officer came in kicking the door down. 

Q. What do you mean by kicking the door down? 
A. Knocking hard on it, knocking it down. 

Q. When you say they knocked on the door or knocked down the door, would 
you demonstrate for us please? 

A. I'm pretending to be the officer, I'm outside. I knock on the door 
and push on ·the door so it will open. 

Q. Did you see the doorknob be~ng turned? 
A. No, I saw it afterward and then he came in. 

Q. You saw the doorknob turn before he came in? 
A. Yes, but first ~ he knocked on it. 

Q. But I want to make sure if I understand correctly, the doorknob was 
turnbed before he came in? 

A. No. 

Q1 Then I must have understood. rfuen was the doorknob turned? 
A. When he first knocked on the door and he wants to force the door in 

and then he used the door handle and came in, turned it and came in. 

Q. Then he did not break the door down, or break the door in, is that 
correct? 

A. Well, he was trying to open the door without turning the door handle 
and then he found the door handle and turned it and came in. 

Q. Is it possible that the door was stuck? 
A. No, you have to open the door the proper way otherwise it won't open. 

In addition to the previous statement by Miss Zapata, when the Border 
Patrol officer was trying to open, the door was moving but it wouldn't 
open. 

Q. But I want to clarify the part, one part that you said, that before 
he actually came in the door, he turned the 1mob, he finally turned 
the knob and entered, is that correct? 

A. First of all he knocked at the door, knocked on it, and then he turned 
the door handle after he had been knocking on the door. 

Q. With how much force was he knocking on the door? 
A. He was very angry and he was trying just to foce the door in. 

- 4 -
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. But he was not successful in forcing the door is that correct? 
A. No, I think that hepprobably realized afterwards he has to turn the 

handle to open the door. 

Q. Was he, he had been in the house before and he had left and then was coming 
back again when this happened, is that correct? 

A. First the three of them entered, then the light colored gentleman left. 
When the light colored gentleman was returning this was when he hammered 
at the door 5 knocked at the door~: with force. 

Q. Then he was returning to the area where his ewo fellow officers were inside 
the house, is that correct? 

A. That's right. 

Q. Do you know why he went outside? 
A. No, I don't know. 

Q. Getting back to the bad words that were used. Did any of the officers 
use any bad words directly to you? 

A. Of the other two that came in, I don't remember if there 't·7ere two, it would 
be light colored officer that did say that. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

~: 

Q. 

A. 

Did say what? 
These so-and-so Mexican dogs have no papers and they have no right to be here. 

Was he talking to the other officers when he said that? 
I was watching where he was going, he was going, going through saying that. 
Then he went over to ,.,here the telephone was, to the other officers were. 

~.fell, who was he talking to? Was he talking to hil'lSelf? 
Yes, perhaps he was just going around there saying so that we would all 
hear what he was saying. 

Did you see any of the officers mistreat any, physically mistreat any 
of the family while they ·were at the house? 
~.fhile I was inside I didn't see them physically mistreating any of my 
brothers, but they were shouting at my father. Yeah, they did mistreat 
him by saying things to him. 

I'm speaking of physically? 
I didn't see any physical abuse but I did see them and hear them shouting 
at him, telling him he had no right to be here. 

Did you, Miss Zapata, did you hear any words said other than the ones 
that you've already related? 
No, I only saw that gentleman who was very angry sayi::g those words. 

- 5 -



Q. & A~ statement of MARUL.ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. What were the words that he used? 
A. The so-and-so Me&ican girls they have no right to be here that's what 

I heard. My little sisters were very frightened and they asked them 
if they were going to take Carlos away, they were very frightened. 

Q. Did, was the Anglo officer the only one that was conducting himself 
in this manner? 

A., Yes, he's the only. 

Did the other two officers conduct themselves in a, conduct themselves 
the way you think officers ~suould have conducted themselves? 

Q. 

v A. Yes, the other two officers behaved-wel-l and they treated us like people 
should be treatede 

Q. Do you have anything further you'd like to add to this statement Miss 
Zapata? 

A. No, just say what I think. 

.. "'.- ~ 

Q. I have one more question. Do you, were you present the night that Lopez, 
a Mr. Lopez came over to the house to sign this paper? 

A. Yes, yes the three of them signed it. This Mr. Lopez and my two brothers. 

Q. Did anyone explain what this said before they, before Hr. Lopez signed it? 
A. They explained everything to him. 

Q. And what did he say? 
A. He said yes, okay, he'd sign because that was the truth. 

Q. Did he protest that that wasn't his name? 
A. I don't know what his name is. He said that wasn't his real name, I 

don't remember what his real name was. He had to .sign his name here, 
the way it appeared on there. 

Q. Who told him to do that? 
A. That he should sign like that? 

Q. To sign his name that way? 
A. He si~~ this because that's the way he wanted to sign it, when they 

caught ny brother, that he signed his name this way because that was the 
name on his papers when the Immigration caught him. Because if he gave 
another name they wouldn't even know who he was. 

Q. Yeah, but that night, did he say that that was not his name? 
A. Yes. 

- 6 -
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Q. & A.statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

'• 

... , ; 

Q. 
A. 

. . -\. ~ \ ... ... ..... 
• • .. !:!~.. • ,...r :-~~ .·· :_ 

Who did he tell that to? 
I don't remember very well when he signed it : · He said to Dan:iel, he told ~--;·' 
this to Mrc Daniel, but I didn't pay much attention . ! was watching television~ 

-·· ' .. Q. By Mr. Danielt are ~ou speaking of Mre Seekelman? 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Yes. -... : 
. '. _._ .. 

And what did ?1r. Seckelman say? 
I don't remember what he said to hime 

..·. ,..-'<\ -'- :-··~>::_; ....... 
I was watching television. . ·:, _ . 

. ·: .:- -.. :, ·;;-; ' . -: ~ -~ 

Do you know if he told him before he ®i ed it or after he stgned. :it·?~?<~_:·~.t~_· 
I don't remember very well. He expla e everything to him and then ,.h~_..:; "" ::-- · ~ 
signed it. He had to sign it b_eca~ that that was happening • .. ::o-~ .~·: ;;.-"-.~ .... :-~:,~·-:~~-

..... - • ~ .... -:·-r.· .. ~--.. ~:<--.(~,-- -~.l ·\·<.: i'v .... · '!.:·: t~~: ... 
Was any pressure put on Mr. Lopez to sign that? .-. ,_:' . _, : :,.";_ ·~:4:;.:; ::, •. ,..._·_.;:~ ; 
Ho. My father went for him and told him, Jorge if you WMt to sigu "this 
it's got to be true, but if it's not true what is said. in the paper, d_on't -·: -.. 

sign it. - ·,. . . ·, '- .. · ~ :~_;;- .::' ·· :~ :;;.' -~z~~:s·~>; ·:~ ~(~: .. 
What other members of the family, what other -children were with -you tn: theY 
dining room during the time that they were coming and going, the officers? 
All of the, my brothers and sisters except the one that's in high school. · 

... .. --::;"" 

Do you have anything further you'd like to .add to this statement then _:· -.· ~ -. :' 
Miss Zapata? ,. ·· ' .. .... . .,'--Y; "~ .. ;. ·<·: 
No, I've, I don't want to add anything further. I've said all that I ~- - :_· .... _ 

' . : ......... ..,._ 
know to be true. __ -~"" _ ~·"i . ~··.- :,.~~---~}~·· .... . 'f-·.r · 

l_t··~~·.: ...... ~~ )- ... _ . .... _-... 1~ . .. ~ 
You'are aware that this has 
to sign it providing, after 
of the tape made today? 

been recorded.- tape recorded, · are you willing ·· -~-~-."' 
it's typed • providing it is ·a true transcript' -< ---~ 

Yes, I remember, yes, I'm willing 
. . - .. ·. . ~ ; . -~ '.: .. ·. ~:.·.~ ~- ~;· 

tu signn the . transcriptio~. · ·; . · .... ~- .-~ •. ;,r.;,; ,· : :J 

' . ...._·.., 

STATEMENT CONCLUDED ' ,: .- ;. r ' 

·• . ~ . . 
• • UJ • __ .... ,r 

- ' . ... .. :-

'- -. 

.,._- ... _ .. 
. ..t : 

.-. 

~ . -· ~ 
•, f • ~ -· 
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C E R T I F I C A T I 0 N -------------

This is to certify that the preceding seven pages are a true, accurate, and 

complete transcription of the cassette tape recording of the sworn statement 

oR MARIA ZAPATA~ given before Investigator A}!OS L. EDENS at Escondido, 

California on February 21, 1978. 

Cheryl McKj.'ilney H.arch 16, 1978 
Clerk-Steno 
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'· UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMhUGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

RECORD OF SWORN STATEMENT 

~L£A81i .-CI"K.M TO THIS P'ILK HUMIU(. 

Office: vlashington, D.C. File: CHU-178 

Statement by: Jose Zapata Date: February 21, 1978 

In the Case of: Jose Zapata 

At: Escondido» CA 

Before: Amos L. Edens, Investigator 

In the Spanish language. Interpreter, Thomas Page. 

Mr. Zapata, you are advised that I am an officer of the United States 
Immigration and Naturalization Service authorized by law to administer 
oaths and take testimony in connection with the enforcement of the 
Immigration and Nationality laws of the United States and internal admini­
strative matters. 

I desire to take your sworn statement regarding a complaint that you 
have made against members of the Border Patrol, arising out of an incident 
on or about September the 16th, 1977 near Fallbrook, California. 

Before we ask you any questions you must understand your rights. 
You have the right to remain silent. Anything you say can be used against 
you in court or in any immigration or administrative proceeding. You have 
the right to talk to a lawyer for advice before we ask you any questions 
and to have him with you during questioning. If you decide to answer 
questions now without a lawyer present you will still have the right to 
stop answering at any time. You also have the right to stop answering at 
any time until you talk to a lawyer. 

A. Agreed. 

Q. Do you wish to have a lawyer or any other person present to advise 
you? 

A. Yes, certainly. 

Q. Do you have a lawyer with you today to represent you? 
A. These ewo gentlemen present, yes. 

Q. For the record, the respondent is indicating Attorney Murray HaWkins, 
~mo has submitted Form G-28 in this case. Are you willing to answer 
my questions at this time? 

A. Yes. 



Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 

A. 

Would you stand and raise your right hand, please? 
all the statements that you are about to make will 
whole truth and nothing but the truth, so help you 
Yes sir, I swear. 

Do you swear that 
be the truth, the 
God? 

Q. Be seated. For the record, would you state your full, true and 
correct name? 

A. Jose Salvador Zapata. 

Q. And where and when were you born? 
A. On the 17th of August 1932 in San Antonio, Texas. 

Q. And where do you presently reside? 
A. In Fallbrook. 

Q. Do you have any children? 
A. Ten children. 

Q. Would you name them please? 
A. Carlos Zapata, Victor Zapata, Maria Zapata, Miguel Zapata, Jose 

Umberto Zapata, Leticia Zapata, Lydia Zapata, Amparo Zapata, Jianita 
Zapata, Jorge Zapata. 

Q. Mr. Zapata, I now show you a sworn statement ••• correction, a statement 
which is not sworn to but signed by you in which you made certain 
allegations of complaint against members ••• against unnamed members of 
the Border Patrol. Do you recognize this statement? 

A. Yes, certainly. Yes, that's the way it is, I made that statement. 

Q. And that is your sigtlature? 
A. Yes, that's my signature. 

Q. If ! you don't mind I would like to refer to this statement and attempt 
to clarity or elaborate on the different complaints that you have 
made therein. You apparently repeatedly refer to an "Anglo" officer. 
Do you have a complaint against more than one officer or just the 
one Anglo officer? 

A. Three of them entered my house, but one of them caused damage in the 
house and in~ulted my children and he treated me like a pig. It was 
the Angl~rican Border Patrolman who called me a pig. 

Q. Then exactly what is your complaint against the other two officers? 
A. The exact complaint is that there was a mistake also against the 

Mexican gentleman. 

2 



Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

A mistake? 
It was a mistake but not as big as the mistake that the Anglo-American 
man committed. 

What mistake was that? 
(Answer not translated). 

I think the question was misunderstood. What I'm speaking of ••• what 
mistake was that by the one that you say did not make as serious a 
mistake as the Anglo? 
No, the mistake was when they asked my identification papers, one of 
the patrolmen was at the radio and he got out of the car and he 
said no, don't start that, don't go into that, without even seeing 
my papers. 

Who was that? Was that the Mexican-American officer? 
The Mexican from Texas. That's all about him. There's another man. 
He came into the house, but he didn't do anything. No, he just told 
us in English that they were just checking the place and that we 
were alright~ The last one of them. 

I'll ask you again. Do you have a complaint against the other two 
officers, other than the Anglo? 
The big mistake ••• the most serious error was against what the Anglo­
American officer did and I consider it unjust either in this country 
or any other country. 

Q. The reason I ask you these questions, Mr. Zapata, is to try to 
clarify whether or not we should discuss what all of the officers 
did or concentrate on what the Anglo officer did. Or I should 
say, allegedly did. Exactly where were you when you first encountered 
the Border Patrol? 

A. I was coming to Escondido with my wife to the Unemployment Office. 
When I arrived in Fallbrook and I was passing througi:;. the center of · 
Fallbrook and I saw that they were taking away my son in one of those 
IIIDDigration cars. My wife said, look see where Carlos is and then 
I stopped. I asked him, Carlos, what happened? While I was saying 
this two Immigration officials came out and said, you're the one we 
want to see. Stand over there and in front of a park where there 
were a lot of cars. I go over and I stand there in front, they 
changed and then the first one who got down was the Anglo-American. 

Q. When you first arrived there to talk to your ••• and was talking 
to your son, was he outside of the car or inside? 

A. He was inside. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. And what was he doing? 
A. No, he wasn't doing anything. He couldn't have. He was locked up 

inside. 

Q. Was he drinking anything? 
A. No, he was coming from work. 

Q. When you first encountered the Border Patrol, were they moving or 
were they stopped? 

A. They were stopped outside McDonald's, that's why they told me to 
stop there opposite. 

Q. And what were they doing at McDonald's? 
A., They were minding them. They were there when I came and I didn't 

know what they were doing. When I arrived, when I asked Carlos 
what's happened, at that moment the two of them came out and I 
didn't look to see what they were doing. 

Q. Do you recall whether they were drinking anything or not, a soft 
drink of any kind? 

A. I didn't look to see what they were doing. I don't know what they 
were doing. 

Q. When you approached the Border Patrol vehicle, you were on foot, is 
that correct? 

A. No, I had parked my car and I went over on foot to where they had 
Carlos. 

Q. Then what happened? 
A. And I said that to him. Two men came out, two officials, and said 

you are the one that we've been looking for. Stand over there. 

Q. 
A. 

They didn't talk to you right there, is that correct? 
No. no they spoke me where I had brought the car over to. 

,, 
Q. And after they had started speaking to you or after you moved to 

the other place they told you ••• they asked you to move to, what 
happened then? 

A. The Border Patrol also moved over to that parking area. One of 
them picks up the radio, because I saw that. The Anglo-.American 
got out and he says to me, where are you ••• where are you from. I 
said from San Antonio, Texas. They ••• he just said that to me, he 
didn't ask to see any identification. He tried to hit_~this way. 
I jumped backwards. Afterwards he just stood there for awhil~ 
then he said, let's see your identification. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CH0-178 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

~: 
\.. 

<~· \. 
Q·'.:· ... , 

- A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

For what reason would he have tried to hit you at that point? 
That's what I'm asking. Why would he do it? 

Were you arguing with him or anything? 
No, they didn't give me time to argue. 

And what happened then? 
Then I gave them the identification papers, b~t he didn't look at 
anything. He said that shits doesn't count, you are not on file 
and he threw it on the ground. I want to clarify ••• ! want to 
clarify that this is exactly how it happened. I know that they are 
never going to accept that but you are asking me and I am telling 
you exactly what happened to me, 

What happened th~? 
He got out of the car, the other one, the Mexican official. The 
Mexican border officer said to me, don't get like that because we 
can arrest you and you have the right to remain silent and you can 
get a lawyer for yourself. But neither of them had examined my 
identification papers. 

You indicated that the one Anglo officer hit you? 
He tried to hit me. 

Oh, he tried to hit you? 
No, because I put my hand this way and he couldn't :hi~ ine;;. but:t.he:=:tiried 
to hit me. 

Could you demonstrate exactly what he did? 
.The car was here and the roadway is here. This is the driver, Gonzalez, 
on the radio. This one jumps out running. He says to me where are 
you from and he swings at me like this and then I put my hand up 
like this and I jump backwards. I want to clarify r.hat all three 
of them arranged this so that they would have no witnesses against 
them and this is what happened to me. My little daughter, 4-years 
old, and my daughter were there crying. 

Did the officer's hand actually make contact with you? 
Yes, it made contact with this hand that I raised to protect myself. 

Were you running at that time? 
How could I be running? I just got out of the car and I didn't know 
what was going to happen. It simply ••• it must seem incredible even 
to you. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. Is it possible that the officer may have been making a gesture with 
his hand that you took for an attempt to hit you? 

A. No, we're old enough and we're not that ignorant that we don't 
understand what a person is going to do. We don't have very much 
education but we're quite well aware of what goes on. 

Q. You stated, I believe, that the officers hand made contact with 
you . Was it with any type of force? 

A. No, it was more like a slap. But it doesn't matter. I consider 
that he was going to hit me. 

Q. Did you make any statement during that time that you were going to 
force the Border Patrol to arrest you? 

A. I said no and Gonzalez the }'f.exican said to me, when the Mexican 
official, Gonzalez, said to me, you know, you have the right to 
a laW)•er and all that. I asked him, are you going to arrest me 
and then I said to my wife, come and let us get on with the 
Border Patrol, otherwise they are going to arrest us and then 
Gonzalez said, be a little calm and just wait for a moment and 
then I said to him, please sir, I have got to go and open the 
house because my children were coming out of school. He said 
that's alright but we're going ~o follow behind you and they came 
behind me. 

Q. When you saw Carlos in the Border Patrol vehicle, did you become 
excited? 

A. Not really frightened but I know how they are and I know how they 
treat people. I became rather nervous. 

Q. Were you in any way belligerent with the Border Patrol? 
A. No, I don't feel like fighting with anybody because I have enough t 

to do fighting my children. 

Q. Were you belligerent in the sense of being argumentive with the 
Border Patrol? 

A. No, they were the ones that were belligerent and they were the 
ones that wanted to have an argument with somebody. 

Q. Now, you say that the officer put his arm up ••• or hand up and 
made contact with your arm which you had put up to defend yourself, 
is that correct? 

A. Ko~~ hanot only raised his arm but he actually flung his arm 
out towards me . 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

.Q.. And is that all that he did? 
A. That's all because he stepped back and then he reacted to what had 

happened. That was when he asked to see my identificattQD papers. 
And it was afterward then whenlhe took it from me, he threw it on 
the groundc 

Q. But he did not use any physical force on you . after making contact 
with his hand? 

A. No, only words, pretty words for him to I think. 

Q. And did you do anything to this officer? 
A. What could I do to him? 

Q. You didn't do anything at all to him? 
A. I didn't do anything, I didn't say anything because we're not used 

to treating people like that. He should know exactly what he did. 

Q. Well, I'm asking you. I'm wanting to know from you and I expect 
you know, that if that's all he did, that's all you should say, right? 
You indicated that when you handed him your papers he made some 
uncomplimentary remark. What was that remark again? 

A. No, there was no uncomplimentary remark he just took the papers 
from me and flung them on the ground and he said to me, you're 
not from Texas, you're just~- pig he said and you're not from 
Texas at all. Don't give me that. 

Q. What did he say about your papers? 
A. That was when Gonzalez got out of the car and Gonzalez bent down, 

picked up my wallets off the ground and gave it back to me. He 
didn't look at it and he says to me, you have a right to a lawyer 
and other search warrants. 

Q. You say your wallet off of the ~d. You say, I think you sa~d 
you handed him your pa~ers? 

A. When he got out of the car, the first one, the Anglo-American officer, 
he was the one that asked me for the papers and then he wanted to 
hit me because Gonzalez was at the radio. 

Q. Then what did the Anglo officer say about your papers? 
A. No, he didn't say nothing to me, he said, you asshole, he said you're 

not even registered and he threw it on the ground. My wife was 
there and he pulled the permit out of our hand and said, this 
piece of shit is no good and threw it on the ground. ----- Referring 
to the word, chingadera, when the interpreter said, the Border 
Patromman said that this piece of shit is no good and threw on 
the ground, it would be better translated by, this fucking thing 
is no use and then he ~brew it on the ground. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA {cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 
A. 

He threw the paper 
It was my wallet. 
he snatched it out 
he was walking. 

or your wallet? 
He did not throw my wife's permit on the ground, 
of her hand and made off with it. Up and down 

Q. Mr. Zapata~ you have testified about this matter on two other 
occasions. One is your statement that I am referring to now, 
another is a statement that you gave to an Investigator of the 
Immigration Service earlier, and in each instance you have changed 
your testimony somewhat and that's why I'm asking you ••• ! have 
asked you several times today to tell me exactly what happened 
and whether or not the officer touched you on more than one 
occasion or touched you more than juat the one time with his hand. 
You testified before, on one other occasion, that the officer locked 
your hands behind you then you testified on another occasion that 
the officer locked your hands behind you and you kicked him. What 
do you have to say to this discrepancy? 

A. I didn't say that he locked my hands behind my back, I said that he 
tried to lock my hands behind my back, that was his intention. When 
I jumped back he couldn't possibly lock my hands behind my back. 
That's when he reacted and didn't move. I never said that ••• ! did 
not say that he lacked my hands behind my back but that that was 
his intention. 

Q. What did the officer say when he took the birth certificate of 
your wife? Correction •.• when he took the paper, the Immigration 
paper, from your wife? 

A. No, he kept it in his hand and he said, this fuckin' thing is no 
good. He went over to the car radio and then he walked up and 
down. There's a detail which I haven't mentioned to either of the 
attorneys. If you want to do a real investigation, I'm not going 
to say it but why don't you ask this Ang2o-American asshole what 
he said to my daughter. And I've never said it to anyone, not 
even my attorneys. Let's see what he'll say to you. 

Q. Is that the type of language that you were using to the officer? 
A. I never use any other. It's not very correct, but that's my way 

of speaking. I can't use words like chingadSEas, fucking things, 
because my children were there. Because if I get into a habit 
of using words like that, they'd come out through my family. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

You indicated in your previous statement, that the officers followed 
you to your home? 
That's the way it was, yes. 

And what happened when you arrived there? 
I stopped, I went to open the door for my children, go inside, I tol~ 
my children don't worry about anything. I closed the door again. That 
was when the other fellow got out immediately and that's what· happened 
~u~ they were all waiting for me there, my children,Ccu~the door was 
~locked, ~cuz I had come here to Eacondido. 

Who went in the house first? 
The children, my children. 

Okay , who went in next? 
Gonzalez was the first one, the Mexican officer. 

- - ---- ------·--
Q. Why did he go in? 
A. I didn't know what to do and I'd locked the door. That's when the 

second fellow, the Anglo-American officer went into the house ••• he 
didn't open the door, he knocked it down. 

Q. Where were you when this happened? 
A. There at the door. 

Q. And where was the Mexican-American officer? 
A. He had already gone in. 

Q. And why did he go in? 
A. Now you'd have to ask him that. 

Q. Did you open the door for agent Gonzalez? 
A. Yes, to him. l.. let him in . He said Mr. Gonzalez wasn't wrong, he 

just said7 may I have your permission. Gonzalez never used a bad 
word. - ---· 

Q. And for what reason did Gonzalez go in the house? 
A. I'm asking you now, why did the other three go in, or the other two, 

I should say. Why did they open all the doors in the room,, t in the · 
vathrooms, for what reason. 

Q. Would you like to answer my questipn? 
A. I don't know why he went in. He was already inside when I spoke to this 

gentleman, indicating the attorney. Gonzalez was already inside. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

I 

Q. Had he gone inside to answe~tthe telephone to talk to the attorney? 
A. N_a, Gonzalez had already go~e into the hous~_.hefare I spoke to this 

gentleman. My wife c~llecf "this g ent leman : . 

Q. Is it correct that you opened the door for Agent Gonzalez ••• and he 
entered, then where were you, in the inside of the house or on the 
outside of the house? And at that time did you •• • and at that time 
where was the Anglo officer? 

A. Here outside . 

Q. How far outside? 
A. I cannot say how far . I'd like to see you people in a position like 

we were in at that time, being able to answer questions like this, 
to be able to give exact answers . 

Q. Was he near the house or was he in the car or where, do you recall? 
A. It's possible he was about, he was near their car, possibly. 

Q. Then did you close the door? 
A. As soon as Gonzalez went in I closed the door so the others couldn't 

get in. I already- sigruiii~~( t o ... iny wife -t~ ~ake a -t elephone call. 
~t-was the reason Gonzalez answered the telephone, but afterwards 

the other fellow came. 

Q. And where were you when the other fellow came? 
A. Inside. 

Q. In the living room or in the bedroom or where? 
A. I was near the dili:big-~om, with my children. 

Q. And were all your children in the house at that time? 

~ \ 

' \ 

A. Only one, Miguel, was at high school. He was the one that wasn't there. 

Q. 

A. 

And where were you ••• is tht• where you were then when the Anglo officer 
entered the house? 
I wish I knew, I don't

4
want to lie, I should ••• ! ~as prob~b~m!nside. 

Or I might've been ou~side. I was so terribly upset at t a ~~. 
not fear. I simply feared for'my children, that's all. It's quite 
impossible for a man in this hearing to state exactly what happened. 

Q. I'm not asking you to do that, Mr. Zapata, I'm only asking ~your 
recollection. Did you see the Anglo officer enter the door? 

A. I heard knocking but I couldn't say whether he was inside or o~tside. 
I was very upset at the time. I didn't know what to do, who to turn 
to, turn to the police, it's just the same. I wanted to see somebody 
of those who lived there becaase to call the police for something 
that the Immigration is doing, nothing. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 

A. 

The question was, Mr. Zapata, did you see the Anglo officer enter the 
door? 
Yes, he came in the door. 

A· 
~ 

The question was, did you see him come in the door? 
No. My wife, yes. Yes, because she was outside with my daughter. 

( 

; 

' / 
J 
' 

Q. 

A. 

I 

I believe you just said a minute ago that you heard knocking on the 
door? 
It could've been him knocking on the door or it could've been 
Gonzalez knocking on the beds because he was already in there, 
cuz Gonzalez was already inside the house. 

.' Q. When I asked the question or remindAd you that you indicated that 
you heard someone knocking on the doo~would like to clarify 
the interpretation. What I meant by that is r.ot somebody banking 
on the door, but merely knocking on the door in a normal manner? 
No, it was something very strong it wasn't just a light knocking. 
The door wasn't broken, but the lock on it was. The door was 
closed but not locked and there was no need to kick it or to push 
it in. 

A. 

Q. How do you know the door was kicked or pushed? 
A. Anybody'd know. Since the lock was broken ••• 

Q. Y~u indicated}~. Zapata, that the door was not broken but 'the lock 
was, is that correct? 

A. The knocks must've been very, very hard because it was the lock on 
the door that was broken. 

Q. When you say lock, are you talking about the metal face plate that 
fits on the facing of the door? 

A. What came out was this metal piece here. This was the metal piece 
that came out ••• 

Q. Just explain. 
A. Mr. Zapata's answer ••• it's a, the striker plate came out, therefore, 

the knocks on the door must've been very, very strong and the door 
was cracked up to about a height of about three feet on the side. 

Q. Was that striker plate loose before that? 
A. The door closed properly and opened properly. To find that out, 

you'd have to go to the person who rents us the house. We haven't 
told him anything, because otherwise he'd make us pay for it to have 
it repaired. Yes, it was in good condition. 
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• • ~· .. ~ • ~ - • Ct. - -Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

~- . ""'t."' > 

-· ·Q •. Then what you saids I believe, is that you did not see the Anglo 
officer enter the door? · · 

A. It's : possible and ·it's not. possible. Only mY wife kn~ bec:ause she ·~ ·· 
was outside with my little daughter who was crying. I 1a;ow only ' ' .. ,:,~::...~: ,·_, __ 
one thing. They came in and they were inside. .- _ _ ~ · .: ., ~ -. ~ \: · 

- . . . - ..... , •• :, __ . - ~ .. :.:~:~_:·.!"~ .:~ ..• ,·. '1.-), :.,:~i; 
Q. Did anybody ever demonstrate to you or show you how they broke in . ~-~ ... -~~··;~:·_;;:<,"-"::": 

- the door? · ·;,. · .. . •. : . - ~ · ·.' _ .. ::. ... · .. - · .. : . . : ;~ · - .,·~.;: /~ ·· . . ;;· : 
A. Who would show me, bec:ause the door wouldn't close afterwards. -,: It.,.··· ~-.:"'·,:.'"·.;.. · 

does ~19se,~ .. ~ut it wo~~ -~- lock. . -~ . ·- -.-~;_~-~·; :. -~.:~ ..• ::' ~ :~:~_t<!~z~~--~~bt:i:·. 
Q. Then I ~k you. Mr. Zapata, how could you demonstrate to me, the.. ~~=.;-:: :. ~." · ~ 

investigator, when I was at your house, . exactly how the officer put'. :'· :··; · 
his foot . on the door and kicked · it and thereafter put his shoulier ·: "'· .. ... -
to the door and forced it,. if you did not even see this happen . ..... ;; . . ,~-' ..... ~ · · · 
or no one even told you about it? ' , · - -"• . · ;-~J -""' : ~.;. : • ::' ~. -._,_.;~.:.·.:~. ·~·:· 

.... . - . - ! ~,. . ~ . ~ -"~' 

A. · _ Why. couldn't it have been like that? · Because the door w'on't ·close - .--,_,·- ~_-.:. :· . :~ :-:_·:_ 
afterwards. No, he said whY couldB't it have been like that --~~··.-:-.:;~!.., ~j:··-·-~··----· 
because... --~.t .. _ ,~ .. ·-, · - -· ..,.> .. ··.:-·· · -·~,::- ~ . . - ~ . ~ ·.>~t··- .· ' .. :~;- ~ ·_ ·, ' .: . ~_.:-': ·~-~: :~-:~';:.._ .. ~-~~~--:. -;- : .. 

. Q. It's not a matter of ~Y couldn't it have been l.ika that, Mr. Zapata, ~_-::-A'·- .. -.... ;· 
·· as a matter of fact you demonstrated to me exactly how the , officer'<':·-. ·:· ~~- :. : ~ . -~ 

did it, leading me to believe that you were an eye witness on -the .. - ·· ~ ··- . . : · ·•· 
outside. of the house? . : : · .. - . . :j. '__ _ . . ~-- ~':: ··:::_; ·~ ~ . -- _-, 

A. I don't know whether I was inside or ouaside and after ••• during "'_.· ·' · : '· __ 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

another investigation two years later, how can I know? I work. ·< . · · 
I have just come from ••• I have just come from gathering. lemons and' 

I have children, six months have gone by. What I do remember 
is that they called my children and myself pigs and asshole and .· 
with all the ,Pll'Oblems I have got-with my family, money problems, .. .c 

I can't keep thinking or remembering how these things happened 
exactly and I don't keep recalling what happened to come here with 
steady. testimony. _ . . . _ . . ·· - · . . , --~ _... . ..~.~ 

.. ... ,_ ~ !£.or~:_.·-~ - r ~t~· ~--~ -.~.' 
. .... , . '\~ .... : .. ---~ ~ You indicated, Mr. ·zapata, that the officers questioned your children •. 

What sort of questions were they asking the children? 
What they told me is one . thing, as for Carlos and Victor, they are 
the only ones that know because I wasn't with them. I know what 
they told me, my children. They are the only ones that know and 
they are the only ones that can tell you. I don't know. I wasn't ~ 

· with them until the moment I saw Carlos. 

- < 
· .. But I'm speaking of your small children at home. 

They didn't ask them questions. - . ' .. , . 
.. ... . -: -~·· -

12 
· .. 
" .-

;.. ........ .. :., 

-, .· -... 
_.,.;. 



Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

/ 

/ . ~· 
~ 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Did they in any way molest the children? 
No, they were frightened by the behavior of the Anglo-American officer. 

And what behaviour is that? 
My children were frightened when the Anglo-American officer came and 
started opening the doors of all the rooms, bedrooma, washrooms 
and then he sat down on the table where they were. That's why they 
were frightened but he didn't ask them any questions. 

He didn't talk to them at all? 
No, not with the children, not at all. He was the only one that was 
talking, calling us assholes and so on. Looking at the rooms and 
saying pigs and what's here but they didn't ask any of my children 
any questions. 

Did any of the officers make any disparaging remarks about your 
attorney? 
He told me that the lawyer was a charlatan. Your son is an asshole 
and that lawyer is a charlatan, that's what he said. 

Q. What does charlatan mean? 
A. A charlatan is a man who is tricky and he deceives the people. 

Q. And you're positive that that's the exact word that he used? 
A. I'm quite willing to have a lie detector test to prove to you I'm 

telling the truth. He not only said the word charlatan once, he 
said it several times and I'm certain of it. 

Q. Do you use the word? Is that a word that is commonly used in Spanish? 
Do you use that word very much? 

A. It's not used very often. I don't hear it very often, but he did 
use it and it's used by a man who don't know anything at all. 

Q. You have indicated in your prvvious statements that the officers 
did not think that Carlos was your son. Did they say anything ••• 
what were their comments concerning this ••• or, yes tihat were their 
comments or the person ••• the agent's comment? 

A. On the wrong side they sat down on the bed, the two of them, one of 
them always remained standing and silent. I took out the photographs 
of Carlos. I showed them the photographs and said look, this is 
my son. He has a boxing belt. He was a champion at one time, 
amateur, in Mexico. I showed them to them. I showed them everything, 
all to no avail. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. Is that all that was said? 
A. No, they said he wasn't my son. 

Q. Did they say why they suspected this? 
A. No, they never gave me any reason, never told me anything . 

Q. When did it come to your attention that the Border Patrol had taken 
your son, Victor, to Temecula? 

A. When the thing with Carlos happened and Carlos had remained at 
home, the Immigration officials had gone and Victor told me they 
took Carlos away from me and they took him away. That's why I 
went to look for the Immigration officials. It wasn't possible. 
I couldn't find them. I went to Temecula and then I came from 
Temecula to this control point here in Escondido on the road to ••• 
First of all I went to the offices of the Immigration in Temecula. 
They told me it's not possible that he's in the review at Temecula. 

Q. Well, that's unimportant at this point. Mr. Zapata ••• 
A. It is possible that he is in the review. 

Q. The question was, of course, when did it come to your attention 
that Victor was taken by the Border Patrol to Temecula and you 
indicated that it was after the Border Patrol left and you talked 
to your son, Carlo~. When you went to Temecula and you did 
confront your son ~lere with the Border Patrol, did your son, 
Victor, deny that you were his father? 

A. Never. 

Q. Do you deny that you told the Border Patrol that you had had an 
argument with Victor and had kicked him out of the house and that's 
why he was denying that he was your son? 

A. No, during the review or lineup, he didn't deny that I was his 
father, that was before. Before that we had a falling out because 
he married very young. For that reason he didn't talk to me. 
When J:his happened to h::bn, naturally I went to see him. He was with his 
wife -~Lthe Immigration boss. He was with his wife because he 
was put into prison and all of his belongings~raethrown into 
one big blanket. Gonzalez, that's what Victor told me. I didn't 
see it. Yes, I did bring the things from where they had them up 
there in the bus, cuz I said to GOnzalez, they could take care 
of my son's wife cuz she has no papers but never her belongings, 
he hid no reason to take her belongings. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA {cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. At what point did you attempt to recover the car that Victor was 
driving? 

A. Legally . I said if they can't give me the car, I'm very poor and 
we really need the car. 

Q. Was that the same day? 
A. Same day and the next day. 

Q. And why didn't they release the car to you? 
A. Because there is an order from Immigration that they shouldn't hand 

him over his car, shouldn't release it to him. 

Q. And was Victor driving the car that day? 
A. Yes. 

Q. And did you have the papers on the car? 
A. Yes, I have them at home right now. 

Q. Did you have them that day when you tried to get the car out? 
A. Yes. 

Q. Were they in your name? 
A. No, no they were in the name of the owner of the car but he had 

signed a form for me authorizing me to use it. 

Q. How long before that had you obtained the car? 
A. About ten days. 

Q. And how long did it take you to actually change the ownership of the 
car? 

A. They didn't change the ownership for me until I had paid little by 
little. When this ha~pened, I went to Los Angeles, I asked the owner 
of the car to please, that he should pass the ownership over to me 
to come and pick it up,. that's why the other I day I had the title, 
I went for the car. 

Q. Did the owner of the storage yard tell you that he would not release 
the car to anyone other than the owner on the papers? 

A. That's why I went and got the title. I went at night time and the 
next day I went to pick up the car, the title. We have orders not 
to release the car. I don't know ••• I don't know who telephoned when 
I was there for the car with Victor, Immigration officals arrived, 
they asked to see our identification pppers, we showed them to them 
and they went off and then the owner of the storage place thought 
that we had entered illegally and so he wants to get rid of us to 
keep the car, even though it mightn't •e worth much but he wants to 
keep it . They work like that. I want to clarify that afterwards 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

I kept going for the car, they didn't give it. to me. 22 days elapsed 
and they told me I'd have to pay $270 for the car. 

Q. When you went the first time to get the car, did you have the title 
to the car? 

A. No. 

Q. When you went the second time, did you have the title to the car? 
A. The second time, yes. 

Q. And whose name was on the title? 
A. Garcia. 

Q. And did the man explain to you that he would not release the car to 
anyone other than the registered owner? 

A. Yes, he said that after several days had elapsed he told me that if 
I paid $270 I could pick up the car. 

Q. I'm speaking of the secondday when you went back and had the title 
of the car when the title was in the name of Garcia. Did the man 
at the yard explain to you that he could not release the car to 
anyone other than the registered owner? 

A. No, the man in the storage place told me that he could not release 
the car to anybody by order of the Immigration, to anybody, whether 
they have the title or not. They would, however, after several days 
had elapsed, release the car to me on payment of $270. 

Q. Was this after you had obtained the title in yoar name? 
A. The second day I already had the title. 

Q. But the second day the title was in the name of Garcia, isn't that 
correct? 

A. No, I do not have the title in my own name because the car is there 
and I have no money. But, however, theywere willing to release the 
car to me kfter 22 days on payment of $270. I'd have to pay $270. 

Q. Are you saying that the car is still not in your name? 
A. Okay, I think an explanation is required here. 

Q. Mr. Zapata, can you recall about what date 11r. Garcia, the owner of 
that vehicle, signed it over to you, signed the title himself, giving 
you custody or giving you ownership of the vehicle? 

A. Sometime ago, I can't remember the date, but he signed it forme~ 
the car was already impounded. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. About how long had the car been impounded, when he signed it over to 
you? 

A. One day cuz that night I went off to Los Angeles and I asked him to 
sign it over to me, that I would keep on paying him so that I could 
go pick up the car. 

Q. Have you ever had the title transferred into your name? 
A. No, I haven't had the title transferred into my name because it& 

impounded and bow am I going to get it, they won't give it to me. 
Now I've got to pay, whether they give me the car or not, I've got 
to continue paying and if they don't give it to me and it's 
transferred into my name, what do I gain from it? 

Q. Did your son, Victor, ever tell you that he signed an Immigration 
foDnrequesting that the car be stored? 

A. He told me that they had given him some paper to sign, but they 
never told him what it was for and this is not new, they're always 
being presented with papers, they're very often shown papers they 
are asked to sign, this is not new and they don't know what they're 
signing, it is not explained to them. 

Q. Does your son read Spanish? 
A. He went to school ••• he speaks a little, but he doesn't read very 

well. He knew that I had a problem once with Immigration. I tell 
you this because I'd like to clarify it to you if I may. This 
very often happens. Immigration comes to me and they ask me to 
sign down here on the bottom and they cover up the top of the 
document. That could have happened with Victor. 

Q. What kind of problems have you had with Immigration before? 
A. I was taking a person in the car. This was sometime ago I had under­

taken to help this person. I wasn't aware that I had certain rights. 
To have my family here. They made an agreement with me. I wanted 
to bring Miguel here, ·the small one and another son of mine and 
they caught me. In Temecula they caught me on several occasions 
cuz we were working here. But I didn't know that I could have my 
children here legally. We work around here and we are very 
often caught around here. 

Q. Have you ever been arrested by the Border Patrol? 
A. Yes, around here they have caught me several times with my children. 

Q. Specifically,}~. Zapata, I want to ask you, did you ••• have you 
ever been arrested and charged with smuggling? 

A. Yes. - --- - -

------· 
17 



Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. How many times? 
A. Once, six months. 

Q. You were convicted, is that correct? 
A. Sentenced to six months. 

Q. 
A. 

And were you arrested any 
For bringing other people 
and five years probation. 
five years probation they 

other time and charged with smuggling? 
and the children they gave me six months 

I don't know what happened , after the 
gave me anot.er six montl~tt. 

Q. How many times have you been stopped by the Border Patrol coming 
from the border? 

A. Coming from the border, only that one occasion when I got six 
months. We work around here, around Escondido, and we're going 
to the fields to plantsor to pick avocados, we're stopped all 
the time, my children and myself. 

Q. Do you resent the Border Patrol? 
A. No, he said I don't resent the Border Patrol. If I commit a fault 

they have to punish me but five years probation~~ ! think that the 
only type of person that should get a sentence like that is somebody 

who is drunk and lazy and won't work. I think the judge exaggerated 
when he gave me five years probation. No, whoever commits afault, 
I commit•ed a fault and I agree that anyone who breaks the law 
must be punished by this country or any other country. I have no 
resentment. 

Q. Did you ever make a statement to Mr. Gonzalez, Agent Gonzalez that 
we're talking about here, one of the three officers we're talking 
about, that you did not like 8ringo officers? 

A. Never. One day in Fallbrook I was filling up my car with gasoline, 
he arrived all on his own in an immig~ation car, he says, how's 
it going Mr. Zapata? I said, how are you and we spoke for about 
five minutes. He says to me, I'm sorry for what happened the other 
time and I said to him well, these things happen but the one that 
caused so much damage in my family was the other fellow. He said 
yes, well sometimes they make mistakes because they're new. And 
he said it was a terrible thing what they did to us but these 
things sometimes happen because the people are new. And then he 
says, okay, Mr. Zapata, see you now, bye bye. And I have never 
said that to Gonzalez or anybody. Why should I say that? Why 
should I hate a gringo? We're all the same, Mexicans, gringos, 
anybody else. I feel a certain amount of anger for what happened 
and because my children saw it and I believe that that is 100 percent 
unjust what happened there. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. I only have one other question. And I'd like to get back to the part 
about your door being allegedly broken. You indicated that you did 
not see the officer enter the door, but you had heard a knock. Do 
you know if any member of your family ••• which member of your family 
told you that they actually saw the Anglo officer enter the door? 

~ 

A. It was my children we talked about and commented on a lot, but 
actually it w~s my wife that told me. I haven't talked about it 
any more to my children because I want them to forget about it. 
My wife knows exactly. She was the one that saw. She's the one 
that knows everything. 

Q. I'd like to clarify also, the knock that you indicated that you heard 
on the door. Was that a knock that sounded like it was made by 
someone knocking with their hand or knuckles? 

A. No, it couldn't have been that, no. I wish it had been ~~·~ay. 
No, I don't know, what can I say now? Everything was ·like that. 
I wish it just simply hadn't been like that. 

Q. You indicated that you were in the dining room at the time you heard 
the knock? 

A. Yeah, I was in the dining room because I tried at all times to remain 
beside the children. I was either there or I was either inside 

where Gonzalez was. I was in one of those two places, either the 
dintng room or inside with Gonzalez. What I don't remember is ••• 
oh yeah, the question that I'm being asked is this? Was I in the 
dining room or was I further in where Gonzalez was? }~st the time 
I spent beside my children. Of course, it's a very uglysituation. 
There are so many things and it's rather difficult to clarify them. 
He was very wrong, the man, very wrong. He doesn't understand people. 
He was very wrong . He understands maybe people's reactions but he 
was wrong. I can't say what was the matter with him but I was very 
much afraid for them, simply for them. I'm sure you, I assure you 
I'm not exaggerating and Gonzalez must know what that man was doing. 
If they're really men and men that belong to the state, they should 
be ••• better behave without lies. They should be sincere. They 

should know how that man behaved. They should say. I shouldn't 
have to say it, they should say it. That's how men should act 
towards the Government. They should say what that man did and what 
conditions he did it in. 

Q. Then, I believe you say that your wife actually saw the Anglo officer 
enter the house? 

A. Do you realize she saw everything? l1Y eldest daughter, 15 years old, 
we never mentioned anything to her or the other children. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd~ 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. Who ~lled the lawyer? 
A. She did, my wife. 

Q. And was she in the room with Agent Gonzalez when he talked to the 
attorney? 

A. We were all there, my wife was there and my children was there, the 
three officials were there, officers, three officers were theree 
I want to clarify ••• the last one to enter, he entered and he looked 
at what was going on and he was checking the place. 

Q. Who was that? 
A. It was another fellow . I don't know whether he was from Mexico or 

Puerto Rico, an Immigration officer. 

Q. He entered to see what was going on? 
A. It's possible that's what he came in for. 

Q. And did he come in before theeAnglo officer or after the Anglo officer? 
A. He was the last to come in. He came in almost at the end. He didn't 

bother us in any way and I believe he saw what was going on. He 
didn't say anything but he was looking. 

Q. You indicated before that there was something said to your daughter 
that you had never mentioned before, what was that? 

A. I don't want to mention it but ask him, he knows what he said. 
I never even said it to these two attorneys present. It's not 
to better my position to be accusing and I don't ••• and it wouldn't 
even please me that they'd be punished. That man knows what he 
said to my daughter. 

Q. Do you know what he said to your daughter? 
A. I know but I'm not going to say. If they ask him he should tell. 

Q. Which daughter was that? 
A. The one that's fifteen years old. 

Q. And what's her name? 
A. ~:;ia Zapata. Her name is Hari . .a Zapata, just like my wife~ more or 

less. 

Q. One more question, Mr. Zapata. Back to ••• Mr. Zapata, you indicated 
before that the officers did not believe that Carlos was your son? 
This was at the time when you were at your home and did the officer ••• 
did any of the officers make any kind of remark about why they didn't 
believe that Carlos was your son? 

A. No, they gave me no explanation. All they said to me was that we 
don't believe he's your son. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. And did they make any kind of a remark why they didn't think he was 
your son? 

A. All they said to me was this asshole is not your son. That's all 
they said to me. I showed them the photographs and his birth 
certificate and we showed them all these things. He was born in 
Mexico, but we showed them. When they left they spoke with this 
~tleman, Mr. Murray Hawkins. They never accepted that he was 
my son and I had the proof in my hand. 

Q. Did they indicate whose son they thought it was? 
A. No, they only told me that they didn't believe he was my son. They 

never told me why they thought that he wasn't my son or whose son 
he was. 

Q. Did Carlos ever indicate to you that he did not tell the officers 
that Victor was his brother? 

A. Would you repeat that question again, sir? 

Q. Did Carlos ever indicate to you that he told the officers ••• or 
he did not tell the officers that Victor was his brother? 

A. I knew nothing. When Carlos ••• I didn't even know that Victor had 
been detained. When the Immigration officials left, Carlos told 
me that they took away Victor and I said why and he said I don't 
know and that's all. 

Q. Mr. Zapata, have you ever been treated for a mental problem? 
A. No. No. 

Q. Have you ever told anyone that you had a tumor in your head? 
A. I had a lesion in my ~ead, or I used to have, because of an accident 

I had while gathering lemons, but I'm not mad, I'm not crazy. 

Q. Have you ever been treated in a hospital in San Diego? 
A. Yes. 

Q. Which hospital? 
A. University. 

Q. And what kind of treatment did you get? 
A. They told me I had a nervous lesion because of the accident I had 

and the treatment was really one of rest. 

Q. How long were you treated this way? 
A. I don't know, about two months I think. I go to see Dr. Lennon in 

Fallbrook and he says I'm normal. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

How long ago was that that you were in San Diego? 
I think it was in 1972. 

Did any of the officers indicate to you that your son looked like 
someone else? 
Something like that, they told ~e something, something like that. 
I don't deny in this case, they told me something like that. 

Something like what? 
He said something, I can't say what I don't know, once only they 
told me, once only they told me. 

}lr. Zapata, did anyone encourage you to make a complaint in this 
matter? 
No, simply nobody. I considered I should do it. I have never 
complained about anything. I suffered a lot because of my children 
when it came to this. No, nobody, Who could it be? I just did 
what I felt. 

I have a statement here by Victor Zapata,~earlos 
Jorge Lopez. Do you know about this statement? 
was said in this statement? 
Yes, a little, I do. 

Zapata and one 
Do you know what 

Q. Do you know who Jorge Lopez is? 
A. Yes, I know him. Just the other day he went to my house to talk to 

me. 

Q. Were you there when he signed this paper? 
A. Yes. 

Q. How did it come about that he came to your house that day? 
A. I went to look for him. I asked him to go. He was in the car and 

I want him to tell the truth about the matter. I wanted to hear 
too what he P~d to say. To have some kind of a basis to find out 
if my children were telling the truth. I t.rant to say that this 
boy went to that house once more and asked me not to get him mixed 
up in these matters. He had just given a permit to Immigration 
and didn't want to get mixed up. I told him that since he was in 
the car, if he was called to give evidence, all he had to do ~-1as 

just tell the truth. 

Q. Did he know what was in this letter that he was signing? 
A. I explained everything to him. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPA~\, JOSE; CHU-178 

Q. You explained it to him? 
A. My children. My children and this gentleman, Mr. · Seckel.man. they 

explained it to him. 

Q. And were you aware that that was not his real name? 
A. I don't know, they always call him Jorge. 

Q. Didn't he tell you that that was not his name? 
A. I don't know whether that's his name or not. I didn't even know, 

my children always call him Jorge and where he works he's known 
as Jorge &lways. 

Q. Did you go and get this Mr. Lopez or did your son, Victor, go and 
get him? 

A. I don't remember, I think it was Victor. It's possible -it was Victor. 
He'd just finished working, I think it was Victor. I think it was 
Victor cuz he used to take the car to work. No, it was a friend of 
Victor's not of Carlos. 

Q. You indicated, I believe, that you explained a part of this to Mr. 
Lopez and that a Mr. Joe Seckelman, I believe you indicated Mr. 
Seckelman also explained it to him? 

A. He explained to him well and I said to Lopez, if it happened just 
like that, like my children said and since he was in the car, it's 
necessary for him to help us and to sign in order to attempt to 
recover the car that we have, my children need it to go to work. 
I said to George, if it's true, you should do it. If it's not 
true, don't do it. I said that Jerge. And he said, ' that's ~~ 
way it happened. Just like my children had told me. 

Q. Mr. Zapata, do you have anything else you'd lik~ to add to this 
statement? 

A. No, l)ust thank you very much and I'm very sorry the problems that 
I have caused that I certainly didn't want to cause them but 
really it wasn't me that started all this that caused all these 
probiims. What happened to me wasn't so important but I just 
didn't like them entering the house the way they did, that's all. 
I want to say I have nothing against anybody. I don't like to 
see other people being punished. I'm not doing it for that reason. 
I consider it unjust that people who ••• like that, who work for 
the Government shouldn't do things like that. I also find it 
unfair that they should take the car from me cuz I still owe 
payments on it. It's not hatred that has motivated me to do this. 
It's nothing. Even though they don't consider me my brother, 
I donsider them my brothers, we're all human beings are the same. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

As I said before, I don't feel any pleasure if they're going to 
be punished, if that's going to happen. I just regret that they 
have those defects and thank you very much. 

Q. Mr. Zapata, do you feel that you've been treated faitly during this 

inquiry? 
A. More than I deserve. 

Q. Now, you consented to and realize that this statement was taken 
on tape. After it is transcribed are you willing- to sign it 
providing it is a true and correct transcript of the tape made 
today? 

A. I'm quite ~lling to sign this transcript provided it has exactly 
what I said. I just want to tell the truth. 

Q. Very well. Interview terminated. 
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Q. & A. Statement of JOSE ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, JOSE; CHU-178 

CERTIFICATION 

This is to certify that the preceding 24 pages are a true, accurate 

and complete transcription of the cassette tape recording of the sworn 

statement of JOSE ZAPATA given before Investigator AMOS L. EDENS at 

Escondido. CA on February 21, 1978. 

March 14, 1978 
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

Of.fice: Central Office. Office of Professional 
Integrity 

Statement by: HAIUA ZAPATA 

In the Case of: ZAPATA, MARIA 

At: Escondidos California 

Before: ANOS L. EDENS, Investigator 

Fil.e Ho.: CIID-178 

Date: February 21, 1978 

In the Spanish language. Interpreter: TEOHAS PAGE 

I am ~ officer of the United States Immigration and Naturalization 
Service, authorized by lm~ to administer oaths and take testimony in 
connection with the enforcement of the Immigration and Nationality laws 
of the United States . and internal administrative matters. I desire to 
take your sworn statement regarding an allegation of misconduct of 
Border Patrol Agents made by your husband, Jose Zapata, regarding an 

-----·~ ·- --..~- --. incident that took place nea~ Fallbrook,. California on or about September 16, 
1977. 

Before we ask you any questions, you must understand your rights. 

You have the right to remain silent. 

Anything you say can be used against you in court or in any immlgration 
or administrative proceeding. 

You have the right to talk to a lawyer for advice before we ask you any 
questions and to have him with you during questioning. 

If you decide to answer qJlestions now >-lithout a lawyer, you ~Till stil.l 
have the right to stop answering at any time. You also have the right 
to stop answering at any time until you talk to a laweyr. 

Q. Do you wish to have a laweyr or any other person present to advise 
you'l 

A. Yea, I wish to be presented by Mr. ~{urray Ilar-1kins, the lawyer and also 
by the law student, Hr. Joe Seckeloan. 

Q. Are you willing to answer my questions at this ti~e? 
A. lfuy not. 



Q. & A. statement of HARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, MARIA; CHU-178 

Q. And your attorney is present with you today, is that correct? 
A. Yes, that's righte 

Q. Would you stand and raise your right hand please? Do you swear that 
the statements you are about to make will be the truth, the whole 
truth and nothing but the truth, so help you God? 

Ao Yes, the whole truth~ yes. 

Q. For the record~ would you state your full name? 
A. Maria Atzimba. A-T-Z-I-M-B~A, Rangel, R-A-N-G-E-L, De Zapata. 

Q. Where and when were you born? 
A~ In l1orelos, Michoacan, in Hexico, the 26th of April 1937. 

Q. And what is your present immigration status in this country? 
A. (At this point the attorney for the respondent has asked to explain the, 

Mrs. Zapata's status. HAWKINS: She's in possession of a Levi letter 
and she has applied for status as a permanent resident under grounds 
that her husband is a u.s. citizen.) 

Q. And t~here do you live Mrso Zapata? 
A. In Fallbrooko 

Q. Mrs. Zapata, do you recall an incident that occurred about September 16, 
1977 in which the Border Patrol questioned your son Carlos? 

A. We did not see our Carlos when they asked him questions. 

Q. Did you observe the Border Patrol maltreating Carlos in any way? 
A. No. lly husband yes. Only my husbarur:-- ------- · 

-- - ····-· ---- -
Q. You were with your husband in the car when you encountered your son 

Carlos, in custody of the Border Patrol downtown Fallbrook, is that 
correct? 

A. Yes. 

Q. Did any of the Border Patrol Agents mistreat any of your family that you 
observed? 

A. My children were scared at first because Agents of the Border Patrol came 
in first, one was a li~ht skinned fellow. Then my husband said to the 
children, get under the table, the small girl was crying. I was inside 
because I still wouldn't believe that Carlos was outside. My husband 
carne running in, he said to get out the photograph of Carlos t~hen he 
was a boxer, to show to this light colored herder official. I left the 
room. I went into the room and I got some photographs of Carlos out of 
the cornercase to show to this light colored border official so that -he 
would leave us alone. I run to get the photographs and the door was 
closed. 

- 2 -



( 

Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, HARIAi CHU-178 

Q. Just a minute. I think we're getting ahead a little bit. My question 
originally to you was, when you encountered the Border Patrol downtown 
Fallbrook, did you observe the Border Patrol mistreating any member of 
your family at that point? 

A. In the (inaudible) Fallbrook, my husband was there. We only have the 
little daughter with us and this light colored Border_ official _mistreated 

cmy husb~nd. The only members that were -with me in downtown Fallbrook 
when the light colored border official came up and mistreated my husband 
was 5 myself~ the little daughter and my husband. 

Q. How did the official mistreat your husband? 
A. When I saw Carlos detained by the Border Parrol I didn't think it was 

Carlos. I stopped to have a look. I said Jose it looks like Carlos 
that's detained by the patrol, Border Patrol, he run over and my husband 
run over, saw it was Carlos and said _yes, it's him and one of the official 
came up and said you're the one we want to see, just stop where you are, 
pull over and stop there in front. 

Q. Then what happened? 
A. Then my husband went off. He parked the car and then two patrolmen came 

and ;they stopped beside him, the light colored gentleman got out of the 
car. TI1ey didn't ask him for any kind of identification. My husband said 
he's my son, he_said, and he has papers. We have rights here. This 
gentleman refrained to Mr. Seckelman had given my son certain papers 
to say that he was in the process of getting immigration papers and my 
husband told this to the border official and they said .no, no he's an 
illegal here, he has no papers. Then he said why are you telling me all 
those things like this, because he was using alot __ QLabus.iY_~ge. 

Q. Who was using abusive language? 
A. The light colored gentleman. 

Q. What kind of abusive language? 
A. Ass-hole, p~gs and then he asked my husband for identification and my 

husband said no, no I'm from Texas. You're not even registered. Then, 
then my husband took his uallet out of his pocket and showed his 
identification and the Border Patrolma~ia_fu~g~ no 
good. Hhen they saw that my husband '~as angry, this fucking thing is 

-no good and he said well arrest me. It was a dark colored official 
I believe he was from Texas, he goes over to where my husband and the 
light colored gentleman are, he said what are you talking about, don't 
you think we can arrest pim. If you're within your rights, arrest me, 
my husband said to them. This_ ,tight colored gentleman picked up my 
husband~s __ identification pap;rs and kept them. - r was;· ! --was scared 

·-because I thought they were going to hit him. Hy little girl lvas 
crying during this time and you, madam what kind of papers do you have. 
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Q. & A. statement of HARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, f-1ARIA; CHU-178 

Then I took out the (inaudible) in which they gave me at immigration 
in San Diego, and I gave them one of my lawyer's cards so he could call 
hii)l by phone. He said these fuclci,ng_p_ap_~~s_an_no __ go.o.cLand___b.~sJ_!f..!!s that 
lawyer is just a (inaudible) and then he takes away my permit. This 

· ia--not-·good, but if it's no good then I just left it with him. I was 
scared. Then my husband said to me, .-.call the lawyer. I went to a;·pno:ic 
telephone to call the lawyer at his office to see if he was there. My 
husband remained with these Border Patrol and my son Carlos was inside 
the patrol car. Then we went home. 

Q. At this point, where you said you thought the officer was going to hit your 
husband, what did he do that made you think he was going to hit him? 

A. Because when he was taking the papers off, he went like thisL swinging 
h-iS-arm- ancl he _hit him in the face. And then my husband moved back and 
said what's the matter, what have you got with me. And I thought they 
were going to fight there. I got scared, then my husband said to him, 
I have nothing more to say. My children are out and they are coming out 
of school shortly, my husband left and said come on, lets go home. And 
the Border Patrol followed my husband home. ?1y children are already 
outside the house. \fllen the children saw Carlos detained in the Border 
Patrol truck, the younger ones st~rted to cry. I stayed outside the 
house with the smallest daughter r~u~she was the one that was most 
scared. It was at this moment that the light colored border official 
kicked in the door, that I went to show the photographs to. -- .....: 

Q. Did you see him kick in the door? 
A. I was in the middle of the room and I was just about to go over and get 

the photographs to show them to this light colored gentleman to prove 
that he wasn't, . Carlos was my son. I was in the middle, I was standing 
in the middle of the room and the door was closed. I heard him rushing 
the door and he hit it again, then he stands there with his hands on his 
hips, and said madam, where is your husband? I couldn't answer bec~use I 
was on the verge of crying. One of my daughters·: was fourteen years old 
and the two smaller ones -..:·1ere under the table. My daughter was there and 
she was eating something in her mouth and she turned and looked at me and 
the officer said, get into the back. Then he came in, I was too frightened 
to go and look for the photographs and he tried to open the door, one of 
the bathrooms which is on this side, the washroom was on one side and the 
bedroom on the other and he turned around, he opened the door and he 
continued straight on. And my husband was in the last room where the 
telephone is. They said, father they want to talk to you. Then he went 
he turned around and left with them. Okay, he turned around ~~king, 
I don't know what kind of accusation, -..:vhat do you want with him? 

:cr • . 11rs. Zapata, back to the, your encounter in downtown Fallbrook, when you said 
you thought the officer was going to hit your husband, did he actually hit 
him or did you just think he was? 

A. JL~_sl.appeg _ _!:~~--~n_the face and said_ what do you want with me? 
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cant' d) 
In re: ZAPATA, MARIA; CHU-178 

- " ., . 

Q. 
A. 

v~~. 

A. 

. -'~ .-

And who said, what clo you want from me? 
My- husband said what do you want with me. : 

. ·. \'' • .. 
• ... - .• .,.•"£ 

.. i: --­
.:. 

. ,:, . . - . 
·-·­.- - !At ·:.· .. 

__ .. ·~"' •• _ • .: 'If.,_ ' - _ ..... _ ,.'!\;. 
' - - .... ~ ,. - ,.. • : . lr . : ;#. ! ~- •• ~ 

And did the officer hit him with the palm of his hand or the back of .. ,_. -' .. · · 
his hand? . , . · . ~-.- :·· __ ._. ~,-s .. , 't.. .• .- :· . • -:.~ 
lle were turned this way and my husband jumped back whe·n~h .:.officer :·· -. -.. ,, _.· 
slapped him in the face. And the officer did not , try t put~him , .. _. _ · _ .. , . : 
but my husband said, what. do · you want with .him? ·,.· . · '- ·.. •. - : _ ::. -:· · _..._ ·· . · 

• • "\ ~ ". .. . .. - . , ,I.''" -~- ·~ -·~ .-.e:· 1" 

'-"' 7. .... ~~:. .... _.. - ~ .... .. • ... : . • 

Q. What did your husband do at that point? .. , . '.·. . ··'•·'· .. · : .. ' ;.• 
A. Nothing. I don't know whether my husband gave him a · kick to get him o.ff w· · ·, • 

and said what, what are you doing here, you think we ·can't . arrest you • . - · .. -·--··~­
._~ Then my chusband said, if you think you're within your - ~ghts, arrest me~-~---···. 

• .. .. ,. - ... 4. -., ...... : -~-- ~,;· _ .. r~~- J~.=~ -· --~.":·F ~_.-~ .. " \ .. ~~:~ . .. : .. 4·-

Q. · Did you· see · your husband kick at the officer? .-~ :· _ , ., · .. .. -- ·- :" .. ··~:~ :-·-;;.." · 
A. When the_ Immigration officer slapped my husband in the face; _he wlthdre~~ ·~ ~ 

. backwards -."and his foot came . up intO' the,. air slightly .. _ > - .i ·./ . • _._' < -: --~.~ ~ . ' ... • ' . ' ..... . :...-....... ~ - ::.·:. .... ?,..~ ·-.:· -:..,"" _.,. -~.~:.;;. - -. 

_Q. Did they do, did 'they · J·~ anything else with ·y~~~ -~usb.and? · ,· .. :.~~- ,,.~·,;;.-;1-- ' .:-

A. No, · I run off to call the lawyer. I went across· the .ro-=:td to a gas --'~· .. 
station to telephone to the fat.ryer. 'No. border officials. the light ·'- .... 
colored one and the dark Texan stayed there discussing the matter with --- "· · : 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

my husband. ., .. . .·. · 1 _ .. • :-,. ~ ... ~- •. ·· '·· ->·;_· ~ •. 
. ... -; ... ·. ., ... 

-Now, do you have any complaint against the act.ions of the two Agents · A · 

other than the Anglo, other than the Anglo officer? 
N~don1 t. - It was the light colored gentleman that used foullanguage -
in front of me and my children. The Texan no • . The other one never said 
anything at all. The third· one only intervened after I called the lawyer. 
When I was bringing the photographs out to show to the light colored 
gentleman, this third officer said talk to your laWyer. I called this 
office, · the lawyer's office and the young lady answered, - and they. told . T·.: •• 
me they were going 'to get in touch with Mr.; Daniel, riot · to hang up, _: · ~ .:' "'~ 
and then Mr. Daniel · came .to the phone : and I - told that ·the officers were 
already ·inside the house and Mr. Daniel · who was also I believe Mr •' .J,.. ··-; ·' · ·.-. 

Seckelman, said how come . they're already inside the. house, let. me talk ·"" .; 
to them. Okay, there was a small living room near thec>e.Xit!u ind:zmy : · · ··· · ·· 
husband went to the phone to talk to the lawyer. That's when the ' .. . .. _ 
officers came in and also the other one whC? never said anything. . .': ;·· ~; : 

'~ ... . '":' • •.I; . • ~ ·}~~~ 
Did you Mrs. Zapata, did you invite the Mexican American officer in the 
house to talk on the. telephone to your lawyer? .'-' . ··· 
I don't know who spoke. I put them on the phone to Mr. Daniel. Th~y were 
already inside. They were already in the house when Mr. Daniel ~as --
talking on the phone. . ! ·:· ·· _:c.: . . , 

- .. '~ : :. "' ,- ~·~I J '• · 

•t:tr, 

·. ... -· . 

l .. ,. 
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) In re: ZAPATA, HARIA; CHU-178 

Q. 
A. 

Q .. 
A. 

Q. 

A. 

When you arrived at the house, who went in the house first? The light colored officer. 

He was the first person in the house when you arrived? I stayed outside with my little daughter and my husband~ inside. I stayed outside with my little daughter and my husband~in and two border officials followed him, I don't know which one went in first, I stayed outside with my little daughter because she was crying and I told her they weren't going to do anything to her father. 
When you indicated that your husband went in, then two others went in, were you speaking of two officers? Two Border Patrolmen, the light colored one and the Texan. 

Q.. And where were you at that time? A. I stayed outside, my little daughter was crying. She wanted Carlos to get out of the patrol car. 

Q. And was, you say the light colored officer entered the house at that time, is that when the door was, you say that the door was forced open; A. They had already_ ~i~ked the door down and entered. Hhen they came up and went oack in again, the two of them, and they came out when I went in to see my husband, when I went to get the photographs, the light colored gentleman only him,,when he knocked on the door and he knocked on it the second time and knocked it down, and he said, madam where is your· husband? I was surJ)isea-;-r-·coUldn' t answer because I ~-~as afraid and scared at this time, that was my daguther was eating and she turned around and he said to her, get into the (inaudible) on the right. 
Q. Did, did you hear, did you hear anyone knock on the door? A. When they knock on the door is one thing, but when they knock it down it's another. I heard him knocking 1t down. - - ----
Q. And did you a~tually see the officer when he came through the door? A. Yes, I saw him. That's when he ~..Tent out to see my husband, started opening doors. Even down to the last room. 
Q. Was one of the officers or were any of the officers already in the house at that time? 
A. The Texan had already left. And when the light colored gentleman knocked down the door, then came the others. The Texan came in, but the other fellowhesitated, he didn't want to go in. TI1e three of them did come in, sat down on the bed. They took the phone and began to speak to Hr. Daniel. 

Q. You say that they had been in the house before and left? A. Yes. 

Q. For what reason did they leave? A. They were just walkins in and out. 
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Q. & A. statement of }~IA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, HARIA; CHU-178 

Q. Was there alot of commotion there, was there alot of talking, was 
everybody excited? 

A. Everybody was working. 

Q. 

A. 

\Vhen you say that the 
excited? 
Yes. One little girl 
They were frightened. 
even eating. 

officer was breaking down the door, ggs the family 

was crying the other one was under the table. 
The husband told them not to move, they weren't 

Q. Were you and your husband also talking to the officers outside the 
house? 

A. Inside. 

Q. But you were not talking to them outside? 
A. No, they were coming in and going out, one of the border officials 

~inaudible), I understood this conversation, he was asking why are they 
botherj,ng these people, because the light colored gentlernan. was in a 
rotten ·rnood and the other one just followed him in. 

Q. Have you ever had any problems with the Border Patrol before? 
A. No sir. 

Q. Is that the only contact you ever had with the Border Patrol? 
A. We've never had any problems or any trouble lrlth anybody. He don't bother 

anybody and nobody bothers us. 

Q. Where were the kids during all of this time that the officers were there 
at the house? 

A. They were standing at the table, my husband had told them don't move from 
there. 

Q. And is that where they were all of the time that the officers were there? 
A. Yes, they were standing there. They didn't move. 

Q. They were not playing outside the house? 
A. No. 

Q. Were there any witnesses other than just the family there? 
A. A little boy saw it. 

Q. What little boy? 
A. The little boy that lives next door. He had come out of school and he 

stopped there to look. The little boy didn't went the house, he just 
stayed outside loTatching. 
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, MARIA; CHU-178 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Did he see any of this? 
I think he should have seen it . 
the little boy standing outside, 
arrived there .. 

What's his name? 
Eduardo. 

Eduardo what? 
Eduardo Valencia .. 

When I saw him through the window, I saw 
but I don' t knm-1 what time he could have ·-

Q. Was he there until the officers left? A. I don't know, I didn't notice. When the officers left we came out to (inaudible) down. The light colored gentleman, the Texan became very nice, they took Carlos down from the car and they explained to him, no he said, you can have your papers arranged, you can become American citizen, and that was when they left. They took him down out of the car. 

Q. Are you saying that the Spanish officer, Mexican-American officer was trying to help the family? 
A. TI1ere were two of them. There were two dark colordd ~en, the other one was very good, he was a very nice fellow, he never said anything, the Texan in the end began to help. This dark colored official was saying, well, what are they doingfrrl __ ) :his, this· ·is a nice family. I understood that he was saying to the Others, come on lets go. lle was a very nice fellow, he never got involved for any reason whatsoever. In a way, I felt like saying something to the light colored gentleman right there. 
Q. !ira. Zapata, to clarify a point about the children were during the 

A. 

Q. 

A. 

/, 
/ Q. 
"" A. 

time the officers were at the house. The question was, were, did the children remain inside the house all of the time that the officers were there? 
They lvere standing there eating, because my husband had told them not to move from there. 

Mrs. Zapata, were you with your husband when you went up to Temecula to see about your son Victor who was in custody of the Border Patrol up there? Yes. 

Did your son Victor at first deny that Jose was his father? Yes. 

Q. And why was this, do you know? 
A. Victor never understood my husband from tiny -little boy, and he had problems with Victor and he run him out of the house, and Victor has always worked in Fallbrook. And when we went to see, my husband run him out and he never r e turns home since. 
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Q. & A. statement of }~~IA ZAPATA (cont'd) In re: ZAPATA, MARIA; CHU-178 

Q. Do you know what name Victor had given to the Border Patrol? A. I don't remember. 

Q. Do you lcoow if he had given the Patrol a name other than his true name? A. Yes, because the Texan official said he did. 

Q. Was your husband there, was your husband present when Victor denied that he was his father? 
A. No. \~e didn't know that they had also retained Victor. 

Q. No, no. I'm speaking of when you went to Temecula and Victor denied that Jose was his father? Was Jose there ~vhen Victor said that? A. When they took Victor out they already had hiQ in th~ bu~s,1 they took him out because Carlos said to Jose, Carlos said, Daddy t~ey also retained Victor. How did they retain Victor, he said~ Daddy they did. We were going with Carlos and the Border Patrol was coming with the Texan and then my husband got out and said they were also detaining my other son, boy was called Victor, he looked at the list and said no, no Victor here and Carlos said to him, Carlos said this is my brother and they asked why did he have another mime, since he got out my father though they were going to hit him. And he says yes he's my son aiso. Is he a light colored fellow and he says yes. One has an operation scar here on his throat. Lets go to Temecula he's there. Are you going 

[ 

to follow me and then my husband took off after the Border Patrol to follow them. And then they took Victor out and we were in the office and then they said to him, why did you deny that he's your father. We haven't spoken to each other for years, and why didn't you tell me I would have dropped you off at your house with Carlos, look where you are now, that's what they said to him. 

Q. That's what the Border Patrol said? 
A. Yes, the Agent at the Border Patrol. 

Q~ Did the Border Patrol ask Victor in front of Jose if Jose was his father? A. Inside yes;. 

Q. And what did Victor say? 
A~ They brought Victor from the bus~ 

Q. What did Victor say? 
A. The Immigration officer asked Victor who is this lady? My mother. What's her name? This gentleman? ?1y father. 

Q. But you indicated that before that Victor had denied that Jose was his father? 
A. When they were first detained. 

Q. He didn't deny it in front of his father? 
A. No. 
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Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
Iu re: ZAPATA, HARIA; CHU-178 

t 
Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Mrs. Zapata, getting back to the conditions of the door, of your front 
door, prior to the time the officers \iere there. h'as the striker plate 
on the door frame loga~before that? 
No. It was alright, ,.r'cu~ even the screws were on the ground. The piece of 
sheet metal that's o~_ the door when it's open, when it's open (inaudible) 
comes off. Hhen the door was opened, the metal weather seal 'tvas lq:1ocked 
off. 

And is that metal weather seal still off? 
When they opened the door it came off. Half of it from the top to the 
bottom is falling off. 

How about the, I'm speaking though of the striker plate, the little metal 
plate that the door latch goes into, was that loose before? 
It fell off. 

And was it loose before? 
No. It only has two small scre't-ls, when the door was forced, since it was 
a ~etal, it fell off. 

Do your children ever play where they're running in and out of the house? 
No, they go to school and when they come back they play in the park, 
and when they come in they watch television. Even less now because the 
plate is (inaudible) and if you put your hand on it, you'll cut yourself. 

Do they ~ver play hideand· seek? 
No, they usually do it in the garage, because it's much bigger. 

Mrs. Zapata, did you observe any of the officers mistreating, physically 
mistreating anyone other than the time you said that you saw one of the 
officers, the Anglo officer, strike your husband downtown Fallbrook? 
Inside the house, the light colored officer 't¥ent into the house and 
another officer and the three of them were there, my husband and the 
two officers, but I didn't see what happened, because I was outside with 
the little girl who t-Tas crying. I, the- light colored officer lvent into 
the house. I heard shouts but I stayed outside with the little girl, 
I didn't go in. 

What kind of shouts? 
They were arguing like that, saying things. 

Q. Then the question was, you did not observe, as I understand your ' answer, 
you did not observe anyone being physically mistreated other than the 

, cne time? 
~ I entered afterwards with the little girl. \fuen I entered the house 

~ afterwards, my husband was very upset and very worried, but I don't know 
what transpired. 

- 10 -



Q. & A. statement of MARIA ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, HARIA; CHU-178 

Q. Did any of the officers say any bad 'tvords to any, directly to any of the 
children? 

A. With all of them. They were saying bad lmrds in front of all the children 
inside the house, pigs, ass-hole. 

Q. They were not saying these things to the children but merely in front 
of them, is that correct? 

Ae Just, he said those bad words in front of the children, because they was 
hid and he was walking up and down. 

Q. Did they say nay of these bad ~ords while they were outside? 
A. Outside and inside, very mad and they had no reason to be mad. 

Q. Do you have anything further that you would like to add to this 
statement Mrs. Zapata? 

A. That was all. 

Q. Do you feel that you've been treated failry during this interview? 
A. Yes sir. 

Q. You are aware that this statement is being tape recorded, are you willing 
to sign it after it is transcribed providing it it a true and correct 
transcription of the tape made today? 

A. Yea. 

Q. I have one last question. I have a statement here that was signed by 
your sons and a person by the name of Jorge Lopez, lvere you present in 

the house the night that this was signed? 
A. Yes. 

Q. And ~as the contents of this, this statement explained to this person 
named Lopez? 

A. Yes, he saw it. 

Q. \Tho explained it to him? 
A. Hr. Daniel Seckelman. He was there at the table. 

Q. But who actually explained it to him? 
A. It ~as Mr. Daniel Seckelman. 

Q. Did this person named Lopez object that that was not his name? 
A. Yes. 

Q. And, and ,.,hat was said? 
A. I only saw when he ~as signing it. 
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Q. & A. statement of }~RL~ ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, HARIA; CIIU-178 

Q. The question was Mrs. Zapata, did this person that signed as Lopez object 
that that was not his name and you indicated that he did, then what was 
said? 

A. Jorge Lopez signed the papers, because Mr. Seckelman had said that if he 
had seen how they had treated Victor he had seen everything how they 
treated Victor that after he had detained him, they took him with the 
Border Patrol, they took his car away from him. Jorge had said to 
Victor to give me the keys, I'll take your car to your father and the 
Immigration officials did not want to let him have the keys, and he 
signed those papers. 

Q. But you said that he had objected that that was not his, his name, his 
true name. What was said after that? 

A. Jorge Lopez wanted to sign those papers. The, he said, he said that was 
his name and the alien card he had on l1im, but his name is other than 
that, I don't know what his real name is. 

Q. Well, did he indicate that he did not want to sign as Jorge "Lopez? 
A. No, I don't -know. I only know that he's called Jorge Lopez cuz that's 

the name on his alien carde But he signed ••• 

Q. But you said that he protested that that was not his name? 
A. He si~1ed Jorge Lopez. He signed as Jorge Lopez. 

Q. But did he say that, did he say that that's not my name? 
A. He signed Jorge Lopez, because of the alien card that he had, he's 

carrying his name, but I don't think that that was his real a~en 
card, didn't belong to him, cuz now he has a permit. 

Q. \fuat kind of alien card did he have? 
A. I don't know. 

Q. Did you see it? 
A. No. 

Q. Do you have anything then further to add to this statement Hrs. Zapata? 
A. That's all I know. 

STATEMENT CONCLUDED. 
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C E R T I F I C A T I 0 N -------------

TI1is is to certify that the preceding 12 pages are a true, accurate, and 

complete transcription of the cassette tape recording of th~ sworn statement 

of MARIA ZAPATA. given before Investigator AMOS L. EDENS at Escondido, 

California on February 21~ 1978. 
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

RECORD OF S\iOHll STATill:!Z~~J:' 

Office: Central Office, Office of Professional 
Integrity 

Statement by: CARLOS ZAPATA 

In the Case of: ZAPATA, CARLOS 

At: San Diego, California 

Before: AHOS Lc EDENS, Criminal Investigator 

File No.: CHU-178 

Date: February 22, 1978 

In the Spanish languagee Interpreter: TERESA ORTIZ 

Mr. Zapata you are advised that I am an officer of the Immigration 
and Naturalization Service, authorized by law to administer oaths and take 
testimony in connection ldth the enforcement of the Immigration and Nationality 
lnws of the United States. 1 desire to take your sworn statement regarding 
your knowledge of what happened at a Border Patrol checkpoint on Deluce Road 
near Fallbrook, California on or about September 16, 1977, in l~ich you have 
made a complaint against Agents of the Border Patrol. 

B~fore we ask you any questions, you oust understand your rights. 

You have the right to remain silent. 

Anything you say can be used against you in court or in any immigration 
or administrative proceeding. 

You have the right to talk to a lawyer for advice before we ask you any 
questions and to have him with you during questioning. 

If you decide to a.'lswer questions without a lawyer, you ~rlll have the right 
to stop answering at any t~. 

Q. Do you wish to have a lawyer or any other person present to advise? 
A. There's nobody. 

Q. Do you ~dsll to have a lawyer present? 
A. No, I don't need one, it's not necessary. 

Q. I don't think you understood the question, Hr. Zapata. Do you wish to 
have an attorney represent you? 

A. Yes. TI1e attorney is him, okay. 
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Q. & A. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, CARLOS; CHU-173 

Q. Let the record show that the respondent indicated Timothy Barker. 
who is present, and who represents the Leeal Aid Society of San Diego. 
Are you willing to nnswer ny questions at this time, Hr. Zapata? 

A. Yes. 

Q. Hould you stand and raise your right hand please? Do you s~·Tear that the 
statements you are about to make tvill be the truth, the whole truth and 
nothing but the truth, so help you God? 

A. Yes. 

Q. Be seated please? For the record, uould you state your full, true an~ 
correct name? 

A. Juan Carlos Zapata-Rangel. 

Q. And uhere and when were you born? 
A. In June '55 in 

Q. 'Ihat day in June? 
A. 19. 

Q. And what is your father's name? 
A. Jose Salvador Zapata. 

Q. .1\nd your mother's nane? 
A. Haria (inaudible) Raneel. 

Q. Is Victor Zapata your brother? 
A. Yes. 

Q. And \-lhere uas Victor born? 
A. In HcAllen. 

Q. !-1cAllen, Texas. 
A. Yes. 

Q. Do you recall being in an automobile with your brother, Victor, and a, 
another person that was stopped by the Border Patrol on Deluce Road 
near Fallbrook, California on or i1bout ;;.::!Jtemher 16, 1977? 

A. Yes, by the Inmigration. 

Q. Hhere were you in the car? 
A. In the back part. 

Q. In the back seat? 
A. In the back seat. 
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Q. & A. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAJ!ATA, CARLOS; CHU-178 

Q. And who was driving the car? 
A. My brother. 

Q. And who was the other person in the car? 
A. Jorge. 

Q. Jorge what? 
A. Jorge Lopez. 

Q. Do you know him by any other name? 
A. No. By Jorge only I know him. 

Q. Did the officers, did any of the officers ask you any questions? 
A. To Jorge or to me? 

Q. You., 
A. Yes. They asked me for my documents. 

Q. And what did you, what did you do then? 
A. I show him what I had. 

Q. And what did you have? 
A. I show him what, in the office they gave me, I don't remember the name 

but I will find out right now. 

(Let the record show that the respondent l1as presented a letter by the, 
with the heading "North County Community Action Program, Inc., 166 
West Mission Avenue, Escondido, California." Hhich says, "please be 
informed that we are representing the Salvador J. Zapata family who 
is inmrl.gration to the United States." 

"Juan Carlos Zapata-Range! is a member of that fanily and presently 
his application is being processed by the U.S. Immigration authorities 
under section (scratched out) of the Immigration and Nationality Act." 
Signed by J. Daniel Seckelmann, Legal Intern.) 

Q. And which officer, were you talking to all of the officers at that time 
or to a particular officer? 

A. With one officer and then with another. 

Q. To which officer did you present this document that you have shown me? 
A. A Mexican. 
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Q. & A. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, CARDOSj CHU-178 

Q. A Uexican officer? 
A. He looks like he's Mexican. 

Q. Do you see that officer in this display of photographs? 
A. This one is the one that mistreated me very bad. 

~ · (Let the record show that the respondent is pointing to photograph 06~ 
of a photo display of 12 photographs and indicated that that officer 
mistreated him.) 

Q. Mr. Zapata, how did that officer mistreat you? 
A, He pushed me and he told me that he was going to put his foot in back of 

my butt, and he was just scaring me very bad, completely. lie took, he 
mistreated me so bad and he told me too many bad words and they're really 
very bad. lle didn't believe ~e nothing. He didn't want to investigate 
anything. He was very hypocrite. 

Q. Did he say, did he say anything about the paper that you, that you 
showed him? 

A. He throwed the attorney's card away. He took this letter away from my 
wallet. He took some documents out of my wallet, and he ~istreated me 
very bad. 

Q. How did he mistreat you? 
A. He pulled his pants reaJ: ,_ hard and he says, he was telling him ~o~hy do yot,I 

do that for, and he was doing it on purpose real hard. He was going to 
put him up by his pants. 

Q. Was, was he at that point, was he taking you from one place to another? 
A. Yes. 

Q. From where to where? 
A. From the car to the van. 

Q • . From the car to the where? 
A. To the van. 

Q. To the van. 
A. Van. 

Q. Did any of the other officers talk to you or ••• 
A. Which one, of the t~m of them. 
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Q. & A. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAAATA, CARLOS; CHU-178 

Q. Were there two or three? 
A. Three, but he says that the other, he doesn't recall, he's here but the 

other Mexican officer treated him better and asked him for the papers and 
treat him better. 

Q. Do you, can you identify the three officers that were there that day from 
this photograph display? 

A~ Number two looked like the American one . He looks familiar, but he's not 
sure about number one. 

Q. And you have indicated iJl and 112 as possibilities, that's two,. now who is 
the third one? 

A~ He says the American, he looks exactly the same but that face he will 
never forget, number six. 

(Let the record show that the respondent is identifying positively 06 
and failure sure of the /11 and #2.) 

Q. Here you physically mistreated in any way that day? 
A. How? 

Q. In any manner? 
A. Yes. 

Q. Please explain? 
A. This one got me and throw me to the van. 

Q. Threw you into the van? 
A. He says he treat me like something not worth it, is that true. 

Q. But ! 1m speaking of did he hurt you physically? 
A. No, not with punches like this, no, but I feel that it was better to 

hit me then to push me the way he mistreated me, and after all the words 
he told me. 

Q. Is it correct then, what you're saying is that he hurty your feelings? 
A. Alot. 

Q. But you were not hit at any time, is that correct? 
A. Not hitting me, no. 

Q. All these acts that you're describing that you were humiliated '~ere 
they done, were they done by one particular officer? 

A. This cne hit me, gave me a punch only. 

(Let the record show that the respondent points to #2 as having hit him.) 
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Q. & A •. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA1 CARLOS; CHU-178 
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Q. And how were you hi~ by the person in photograph #2? 
~ -. 

A._ With an open ·hand.; . .,. : .. \ ' , ___ ...; , -" · ~-- ,., 
;. ·.:~. ~ -.: . 

Q. What part of your body did ·'the open hand conuC:t? 
A,; · ,._,·:U.ght here. . ~-. ~ . ,.-' ' .. _: ~- .. :. 
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Q. ~ A. statement of CARLOS ZAPATA (cont'd) 
IH re: ZAPATA, CARLOS; Clill-178 

Q. How was that? 
A. Because they mistreat~d to bad at the beginning. 

Q. In what way? 
A. I didn't see anything. I was just Yith my head and I didn't want to know 

nothing. 
'· ·. 

Q~ Uell then haw do you know they treated them bad? 
A. Because I was hearing. 

Q. What did you hear? 
A. Screaming. 

Q. Who screaming? 
A. My father and they were saying that the papers were no good, and they 

wanted to pick him up too. 
-- .... ~ - -., . 

- · .... --.. ... ·~-~---...... 

Q. Back to the place where you say you were hit on Deluce Road, who else · 
was present when the officer slapped you? 

A. My brother. 

Q. Where was Victor when this happened? 
A. In the van. (inaudible), I don't want to say anymore. 

Q. You don't \iant to say anymore? 
A. No, I want (inaudible), I'm tired of everytnfng. I'm tired of everJthing. 

(Inaudible). 

(At this point the respondent became uncomposed, started jumping up and 
down, waving his fists in the air and crying and left the room 
indicating that he was not going to return, therefore the interview 
is terminated.) 
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C E R T I F I C A T I 0 N -------------
nds is to certify that the preceding seven pages are a true. accurate, 

and complete transcription of the cassette tape recording of the sworn state-
mont of CARLOS ZAPATA, given before Investigator AMOS L. EDENS, at San 

Diego~ California on February 22. 1978. 

- ,..- .. ;.....-
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

OHice: Centrlll Office, Office of Profea3iona.1 
Integrit7 

St:atemt..'!lt by: VICTOR ZAPATA 

I.u tha Case of: ZAPATA, 'f,TICTOR 

At: San Diego, California 

J.)f)for~: A.:V.OS Lc .EDENS, Criminal ·Investigator 

Pile ;;o.: CUU-178 

Date: February 22, 1978 

In the Spanish language. Interpreter: T1~RI:.5A ORTIZ 

~r. Zapata, you are advised that I ~ an officer of the Vnited States 
Itmgration and ~:aturaliaation Service, authorized b y law to ad:nintster 
ortths and take testimony in connection with the enforcement of the I~ieraticn 
nnd Uationality laws of the United StatcG. I de sire to t~ke your sworn 
statement aRainst AgenttJ of the Border Patrol l.rho stopped you P.nd talked to 
you at a roadc..'lteck n~ar 'Fallbrook, California on or .about Septeifu~er l f) , 1977. 

Enfore we ask you a ny questions you mus t understand your rights. 

You have t h e right to r c r:-.a:in silent. 

Any t hin;r you s ay can be used ar,ainst you nin court or in any ir:u:rls rntion 
or a drainistratiV<! proceeding . 

If you deci,cie to answer questions no-.:.r uithout .a lawyer presP-nt, you 
~·Jill still have t he rip.httto stop ansY.-·erin~ at a ny tine. 

You also have t he right to stop answerinR a:: any tine tretil you talk to 
a l awyer. 

Q. Do you wish to have a lawyer or- any· other person ;:res~nt to advise you? 
A. Yes. 

Q. Do you l1ave an attorney preeent? 
A. Yes. 

Q. And '1-ihv is your, l e t the record s h ow that Tinothy !>ark(~r, B-A-l{,-K-E-R, 
is ~rr; s~:"!nt and rcpreg ~1lting t~e r espondent. ArQ you v.illing to ans~er 
my q ues::ions nt t :d.s t:i~e ? 

,\ . YcB 

l 



Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. t~ould you stand and raise your right hand please? Do you swear that the 
statements you are about to make will be the truth and nothing but the 
truth, so help you God? 

A. Yes. 

Q. Be~ seated. For the record, would you state your full, true and correct name, 
date of birth and place of birth? 

A. 30 of March 1957, McAllen, Texas. 

Q. What is your full, true and . correct name? 
A. Victo~ }~nuel Zapata-Rangel. 

Q. What is your father's name? 
A. Jose Salvador Zapata. 

Q. i!nd your mother's name? 
A. Maria (inaudible) Rangel. 

Q. Arc you saying that you were born in McAllen, Texas? 
A. Yes. 

Q. You, I now show you a statement made by you, Carlos Zapata and Jorge 
Lopez, in which you complaic of maltreatment by Agents of the Border 
Patrol. I ask you do you recognize this document? 

A. Yes. 

Q. Is everything that you said in this statement true? 
A. Yes. 

Q. Who is Jorge Lopez? 
A. A man who was with us in the car. 

Q. How did it come about that, excuse me, is that his real name? 
A. This is the way I know him for five year3. 

Q. rrut is that his real name? 
A. That's the way I know him. I don't k~ow. 

Q. How did it come about that Jorge Lopez signed this document? 
A. Because he was with us and that's the way he signed. 

Q. t·1here was he, lvhere lias he >vhen he signed it? 
A. He \-lent to his house with Daniel. I went to his house and I told him 

that Daniel typed t:his up and to sign it. 

Q. And did he sign it at his house or your house? 
A. In ny house because Daniel was in my hous ~ and I went (inaudible) to 

make sure that he sees \vhen the other one signs it. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. \~o explained to him what was in the, in this statement? 
A. Daniel. 

Q. l~o's Daniel? 
A. Daniel is the one who's studying law. 

Q. Is Daniel the one that assisted you in making your complaint? 
A. Yes. 

Q. - 'I~ -~ 't, isn't it true that this Jorge Lopez stated before he signed the 
doc~ent that that was not his name? 

A. That he told us that it was not his name? No, he signed it, he didn't ask 
anything, he just signed it. 

Q. \Then you were stopped by the Border Patrol on Deluce Road near -Fallbrook, 
California, on September 16, 1977, who was driving the car? 

A. I. 

Q. And '"ho did the car belong to? 
A. They sold it to my father and then he was paying them payments. A 

friend of him gave him the car for payments. 

Q. l-lhose name was the car in? 
A. Roberto Gonzalez. 

Q. Did you have anything with you at that time to show that the car was 
being paid for by you or your father? 

A. No. He says his father's friend and he wanted to have a car and when 
he finished paying for it in payments, he was going to give him the 
property of the car. 

Q. You mean by giving the property, sign the car over to him? 
A. \Then his father finished paying for it he was going to be his father's 

property when the payments were finished. 

Q. m1en the Border Patrol stopped you what did they ask you? 
A. If we had documents. 

Q. And what did you tell them? 
A. I was a citizen. 

Q. Did they ask for any proof? 
A. No. Tney told us to move to the side of the line on the freeway. 

Q. Then what l~appened? 
A. The officers said get everything out of the pockets and put it on top of 

the hood. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. And then "tJhat happened? 
A. lie went and talked to the other one and told me to wac1.t, but yelling 

and he told me to, and he told me that if I'm not saying the truth 
he was going to put me in jail for a long time, but then he didn't 
ask me for anything. 

Q. Did you, did you tell him what you're real name was? 
A. He didn't.ask me because then, because he was screaming at me and I got 

a little scared. Because he told me he was going to put me in jail. 
That's when I started getting very scared and the:lh then when I was · real · 
scared I show him another document that were not mine, because I was very 
scared and I left the other documents in my house. 

Q. What, what name, what name was on the document you showedthe officer? 
A. Fred Anderson. 

Q. Fred Anderson? 
A. Fred Anderson. 

Q. And where did you get that document? 
A. I found it. 

Q. Where did you find it? 
A. In the lemon camp. 

Q. And what kind of document was that? 
A. One exactly like mine. 

Q. One what? 
A. Birth certificate. 

Q. And where did, where did the docu-, where did the birth certificate 
say you were, you "to~ere born if you were Fred Anderson? 

A. In Sacra~ento. 

Q. Sacramento, California? 
A. Yes. 

Q. And 'did you at any time, did you at any time out of Deluce, while you were 
out on Deluce Road, did you tell any of the officers that your father's 
name was Jose Zapata? 

A. He didn't ask me anything. 

Q. The ~astion was, did you tell any of the officers this? 
A. ~lhat? 

Q. Did you t~ll any of the officers while you were out there on Deluce Road 
that your father's .marne \<Tas Jose Zapata? 

A. I didn't tell them. Because I don't talk to him since I got married and 
I didn't tell him anything of that because we didn't talk to each other. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

Q. 

A. 

Q. 

A. 

Q. 
A. 

And did you tell them that, that, or did you show the officers a letter 
from the Escondido Clinic? 
Me? 

Showing that they were trying to arrange your papers? 
Yes, but it was Temecula Office, and I told them everything. 

But I remind you that this document here, this statement made by you, 
signed by you~ indicated, indicates that you told the officers that 
the Escondido Clinic was arranging your papers and that you showed them 
a letter from the Escondido Clinic? 
No, not me. Carlos my brother. 

This, this letter, this statement that I have shown you here, is written 
as though it were you' _talking and indicates that you showed the officers 
a letter from the Escondido Clinic, then according to what you say now. 
this, this statement here is not correct? 
Maybe, it was a mistake because Carlos my brother has the letter. 

Do you know what this statement actually says? 
He explained to me. That the person who did this statement, just did it 
and then after that I told him I was a citizen, but the person who did 
the document did not realize that I was a citizen when he was doing it at 
the tii:le. 

Q. Alright. At first you cla~ed~be Fred Anderson, is that correct? 
A. Yes. 

Q. And then, did you claim to be someone other than Fred Anderson? 
A. Yes. 

Q. And what, what name did you give them? 
A. That I gave him another name because I wasn't to be deportable under another 

name, so I don't have to use my name. 

Q. And do you recall what name you gave them? 
A. Alvaro Lopez. 

Q. Is it correct that you gave them Alvaro Lopez-Lopez? 
A. Yes. 

Q. And where did you tell them you were born? 
A. When he asked me my name? 

Q. When you told them your name was Alvaro Lopez-Lopez? 
A. In Mexico. 

Q. And did I understand you correct that you told them this because you 
wanted to be deported? 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-173 

A. Yes, because I wanted to be deportable, because I didn't want · them to ask 
me anymore questions. 

Q. And when, were you still out on Deluce Road when you told them that your 
name was Alvaro Lopez-Lopez? 

A. Only one time I told them. 

Q. Where were you? 
A. Right there in Deluce . 

Q. And at that time did they tell you you would have to go with them? 
A. They took me. 

Q. And did they ask you what you wanted to do with the car? 
A. No. 

Q. Did you sign a paper? 
A. Yes, they didn't tell me what it was, they said sign here. 

Q. Do you read Spanish? 
A. Yes. 

Q. Isn't it correct that that document you signed was in Spanish? 
A. I didn't see it. I was so scared and I just sign it. If I would have known 

what it was for the car I wouldn't sign it. 

Q. You would have chosen to leave the car out on the road? 
A. Yes. No. Yes. 

Q. Which is it, no ·~or yes? 
A. Yes, but the car was going to be drove by Jorge, but he didn't want to. 

And the Immigration officer didn't want... .• 

Q. Did any of you have any proof that the car belonged to you? 
A. We had the registration, but not in my name. 

Q. Then how lJere the officers to know that that car belonged to you? 
A. They didn't ask us anything about that. 

Q. After you told the officers that you were Alvaro Lopez-Lopez and that 
you were born in Mexico, did you tell them that you were, were illegally 
in the United States? 

A. They didn't ask me. 

Q. Did they ask you if you as Alvaro Lopez-Lopez had any docu---, any 
Immigration documents? 

A. No. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAJ?ATA, VICTOR; CHU-178 

Q. After you told the officers that you were Alvaro Lopez-Lopez and that you 
were born~ in Mexico, did you tell them illegally in the documents? 

A. They didn't ask me. 

Q. Did they ask you if you as Alvaro Lopez~Lopez had any Immigration 
documents? 

A. No. 

Q. After you arrived, after they transported you to Temecula, California, 
and your father arrived up there, did you deny that, that your father 
was actually your father? 

A. No. 

Q. Isn't it true that you did deny at one time that Jose Zapata was your 
father? 

A. No. 

Q. Not at any time? 
A. No. They didn't ask me anything about that. When they asked me that 

I was in Temecula and before I saw him and Immigration officer went and 
he asked me, by myself, tell your, tell me all your name and the truth 
about yourself and I told him everything. 

Q. Isn't it true that when Jose Zapata arrived up there that the officer asked 
you is that your father and you said no? 

A. No, I never said that. 

Q. \-las your, is your, what's, what is your wife's name? 
A. Gloria Gonzalez. They asked why, they asked her if my mother was her mother 

and she said no. 

Q. What is your wi fe's nam~? 
A. Gloria Gonzalez. 

Q. And lv-here is she from? 
A. Mexico. 

Q. Does she have any Immigration documents? 
A. No. 

Q. Did you tell the officers that the, that day when they apprehended you? 
A. Yes. 

Q. And did you request that they also go to your house and get your wife 
so that she could go to Mexico with you? 

A. They told me lets go to your house. I took them there and we were inside 
the house, they went into the house too. And they started putting things 
in blanket and they took ray ldfe i :1. and they deport her to Hexico. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CIW-178 

Q. Did you request that they go to your house so that she could go ~th you? 
Ae No, they took me. 

Q. At the, at the place where you were stopped on Deluce Road, did you 
at any time tell the officers that Carlos was your brother? 

A. They didn't ask us. 

Q. \Vhy did-'t you tell them? 
A. I didn't want my father to know. 

Q. You didn't want your father to know what? 
A. I didn't want anybody to know and I didn't want my father to find out 

nothing, becauee I didn't want nothing on my father. 

Q. Who did the car belong to that you were driving, you or your father? 
A. It was my father's, but he gave it to Carlos, Carlos didn't want it 

and he was going to give it to me so I could pay for it. 

Q. And are you saying that Jose, your father Jose, did not know where you 
were or where you live? 

A. Yes,he knows where I was, I live. 

Q. Then why, why, why did you not want your father to know that you were 
out there? 

A. Because, because we had a fight before and we didn't talk to each other. 

Q. What did that have to do with telling the officers the truth? 
A. That's when I made my mistake because I didn't tell them. 

Q. During the time that you were talking to the officers, did they, did they 
maltreat you in any way? 

A. TI1ey told me alot of bad words. 

Q. Like what? 
A. Very uglies. 

Q. Like what? 
A. Pendejo. The other one I cannot say in front of you because it was the 

worst thing I ever heard in my life. 

Q. What is, what is pendejo mean? 
A. It is a very bad word for us. And he knew what they were telling me. 

Q. Does pendejo mean a stupid or what? 
A. Yes. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. And what was the other word that was used? 
A. He says he'~ · not going to tell me in front of. 

Q. If you're not willing to say the word then we're going to assume that 
there was no word said. 

A. (TRANSCRIBER'S NOTE: Spanish conversation between interpreter and 
respondent unintelligible.) Va a poner tu pinche culo en la carcel. 

(EDEHS: At this point the interpreter, who is a female, refused to 
translate the words used by the respondent. Mr. Barker, do you have 
any objection if I translate those l-7ords myself at this point! 
!-'ffi. BARKER: As long as the Spanish appears on the written portion of 
the oral transcript. In other words if you're going to translate 
I uould like the actual words spelled out in Spanish_on the record of 

sworn statement. EDENS: Very well the translation of those l"orda, 
accepted translation of those words is, I'm going to put your fucking 

ass in jail. The words pinche is P-I-N-C-Il-E, the word culo is C-U-L-0.) 

Q. Senor Zapata, los officiales usaron algunas ostras palabras malas 
ademna de es os? 

A. Me dijeron pioche mejicano pendejo. 

Q. Yes. Translation: Yes, they said pioche mejicano pendejo. That's loosely 

translated, that's stupid fucking ~~xican. The word pendejo is spelled 

P-E-N-D-E-J-0. Senor Zapata, es, es todos las palabraa malas usaron? 

A. Si . 

Q. His ans\-1er was yes. Did any of the officers physically nistrcat you in 

any way? 
A. Not me, not J'!le. 

Q. Can you identify, 1..,ould you be able to identify the officer that, that said 

the bad words to you? 
A. Yes. 

(Let the record show that I now shmv the respondent 12 photographs.) 

Q. Can you pick the person out? 
A. He s aid--

(Let the record shm., that the respondent indicated to photograph 1!6, that 
the nerson that talked to him said the bad -.;.;ords ;.ras with photograph #6 

and he then pointed to photograph #2 indicating that he believed that 

was the person that that talked to him bad.) 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA .. {cont' d) 
In re: ZAPATA, VICTORi CHU-178 

Q. Do you see the photographs of all three of the officers that were there 
that day? 

A. For sure, for sure it's 06. Not to sure, but he's almost exactly the 
same as the other one. That one, #6, 12 were together and another one. 
But the other one is not hereo The other one had black eyeglasses.but 
not this one. 

Q. Did any of the officers mistreat any of the three of you that were stopped 
that day on Deluce Road? 

A. The one that got more mistreated was Carlos my brother. 

Q. ·What happened to Carlos? 
A. I couldn't see, because they put me in a car and then they put him in 

another car. 

Q. Are you saying you don't know what happened to Carlos? 
A. I heard, I heard they said bad ~rds to him and they put him in one side 

and they put me up. 

Q. Then am I correct that you did not see any of the officers mdstreat, 
physically mistreat either the other two, either your brother or the, 
or the third person that was in the car with you?··_ 

A. No, because they put me in another place right away' 

Q. TI1en if that is correct the, this Ktatement that you made before is not 
erue? 

A. Why? 

Q. Because it says, the statement says which you signed, ·· ~that you saw 
one of the officers mistreat one of the others. 

A. I saw Carlos when they put him down. 

Q. What do you mean by putr him down? 
A. I saw when they grab him from the arm and they throw him and I didn't 

see anything. 

Q. What do you raean by throw him? 
A. They grab him right here and throw him through the other side. It was 

the Acerican officer and the American officer took me over there. 

Q. ~fuat do you mean by throw him to the other side? 
A. \~at do you want him to say, for me to say? Is that's what happened. 

Q. Did they take him by the arm and lead him somewhere? 
A. Tile only thing I saw is they grab him by the arm and they throw him and 

then I didn't see anything. 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CHU-178 

Q. When you say they threw him, did Carlos fall? 
A. No. 

Q. How far did they throw him? 
A. They grab him by the arm and then they throw him and then I put my head down 

and then they took me in. 

Q. How far did they throw him? 
A. I didn't pay attentiono I just saw him when they grab him from the arm . 

and they throw him. 

Q. When they threw him, did they turn him loose? 
A. I didn't see. They separate us right away, I didn't see. 

Q. Did you see anything other than, than take hold of his arm? 
A. I saw when they grab him from the arm and they throw him. and then I 

put my head down and I didn't see nothing. 

Q. Can you identify the officer that did that? I show you now the photographs 
again? 

A. (Let the record show that the respondent pointed to picture 12.) 

Q. Was Carlos injured in any way? 
A. No. 

Q. In this statement that we're referring to here, made by you before you 
indicated that Jorge Lopez showed the officers his green card. 

A. Yes. 

Q. Did he have a green card? 
A. I don't know, but I saw that he show a green card. I know since before 

I saw that green card before in his hands and I never saw, I do not know 
if it belonged to him. 

Q. Did you see him show the card to the officers that day? 
A. Yes. 

Q. Did any of the officers talk to you about whether you wanted to leave 
the car out there on the road or have it towed in? 

A. TI1ey didn't tell me anything about that. 

Q. Did you sign a paper while you were still out on Deluce Road? 
A. Yes, but I didn't know what it lvas. 

- 11 -



Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTORi CIIU-178 

Q. Was it in Spanish or English? 
A. I don't know. I didn't see it. 

Q. How long was it after the officers talked to· ·-you on the road that day 
until you made a complaint? 

A. I don't remember the day, but, but within the next coming weeks on the 
16th or 17th. Around 20 to 21, I don't remember. 

Q. Why didn't you complain right away? 
A~ He says that my father talked to the people who had been helping him 

all the time and they told him to make this. 

·Q. Someone else told your father to make the complaint? 
A~ He says that the person who typed this up, he says he -was going to se'.M 

some letters to Washington. ,:,. 

Q. And did anyone explain tO' ·'YOU what this statement that you signed 
actually s<iid? 

A~ ·He told me sort of it, of what the statement said, he told me more ot 
less what the statement said. Because he doesn't speak good Spanisl1 
he told me in half and half. 

Q. He told you half English and half Spanish? 
A. Everything in Spanish but with caught words. 

Q. You mean Spanish words you didn't understand? 
A. Yes, I understand them but not too good. 

Q. The interpreter is now going to read this complete statement to you and 
I want you to tell me then whether it is a true statement or not? I now 
ask you after the statement has been read to you, is that a true statement 

. or not? 
A. Yes, it':-J true, but yes it's true but when the statement says that they hit 

him with an open hand I did not say that. 

Q. Did any of the officers make any remarks about the, about the attorney? 
A. Yes. 

Q. Who were they saying that to? 
A. To Carlos when he showed the letter. 

Q. And who said that? 
A. (Let the record show that the respondent indicated photograph #2 in 

display.) 

Q. Then it's correct that this statement is not totallycor---, totally true? 
A. While I explain to the person \-tho typed this document is that he had, the 

officer had these open hand and grabbed him but because of the language 
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Q. & A. statement of VICTOR ZAPATA (cont'd) 
In re: ZAPATA, VICTOR; CUU-178 

problem he didn't understand me and he put with an open hand hit him. 
he said that Carlos actually said that they hit him. 

Q. During the time that you were stopped out on Deluce Road, were there any 
other people present other than the officers and the three of you? · 

A. Not to everybody but to the Mexican and some of them they was talking to. 

Q. Were there any---, was anybody present as a witness to any of this, any 
of the things that you have said here? 

A. About stopping the car? 

Q. While you were stopped there and what happened on Deluce Road. are there 
any witnesses? 

A. Only the us three . 

Q. Do you have anything else to add to this statement? 
A. No. 

STATEHEliT CONCLUDED. 
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C E R T I F I C A T I 0 N -------------
TI1is is to certify that the preceding 13 pages are a true, accurate, and 

complete transcription of .the cassette tape recording of the sworn statement 

of VICTOR ZAPATA, given before Investigator AMOS L. EDENS, at San Diego, 

California on February 22, 1978. 
. .................. .(.. 
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Committee on Chicano Rights, Inc 

FOR I MHEDIATE PRESS RELEASE 

Enclosed is a statement from Mr. Jose Zapata (see enclosure A) alleging 

brutality against himself and his family by U.S. Border Patrolmen. Also en­

closed is a letter to INS Commissioner Leonel castillo (see enclosure B) and 

a letter (se e enclosure C) to U.S. Senator Alan Cranston, U.S. Senator S.I. 

Hayakawa, U.S. Attorney Te rry Knoepp, and the U.S. Federal Grand Jury re­

questing an investigation of this matter. For any further information call 

474-8195. 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



Committee on Chicano Rights, Inc 

December 13, 1977 

Commissioner Leonel Castillo 
Immigration Naturalization Service 
425 "I" Street 
Washington, D.C. 20536 

Commissioner: 

Enclosed is a serious complaint that our office has recently received 
involving brutality against a Hr. Jose Zapata (a U.S. citizen) and 
his family by some of your border patrolmen. 

On your last visit to San Diego you stated that you had no plans to 
utilize dogs in your operation, but it appears that the officers in­
volved with abusing Mr . Zapata and his family, have proven you wrong . 
This matter was turned over to your local I.N.S. officials but as 
always, they are side stepping the complaint and it now appears that 
they are heading (once again) towards their traditional whitewashing of 
the complaint. Actions by the accused officers and the handling of 
the entire matter by I.N.S. officials is in our opinion not an isolated 
incident, but rather an ingrained practice when it comes to dealing 
with the Chicano Community. Statements by your local I.N.S. officials 
that the matter is being resolved by another agency is not acceptable 
to us! 
Because the Escondido Legal Clinic and the Zapata family have been 
unable to get redress on this matter, they have requested our assis­
tance in hopes of resolving this matter. It is apparent to us that 
your local officers are either unable or unwilling to deal with this 
serious allegations and we therefore demand that you personally 
intervene in this matter by: 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



1) Calling for a full investigation of the allegations 
made by Mr. Jose Zapata and his family attorney. 

2) A full public disclosure of tee findings in this matter. 

3) Immediate dismissal of the guilty officers and their 
superiors if they are found guilty. 

The issue is before you. ~ve will be expecting a prompt reply on this 
matter. 

Sincerarnente, 

~/lll W\<>>1 ~('~ 
Herman Baca 
Chairman 
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S'west 'stt.ident had no papers to show. 

By ROBIN AIHINI . 
Slau·SrwH SlaH Wrlt~,:r . 

One of the most frightful days' in 15-
year old Gama Puente's life occurred 
only because she missed . the South· 
west Junior High School bus one day. 

Moments later she was alone, crying 
and penniless, at · the southern edge of 
the U.S.-Mexico border without friend 

. of relative. 

GAMA'S nightmarish experience 
began as she walked toward a city bus 
stop. As a Mexican citizen, she was 
soon apprehended by a 1border . 
patrolman who asked where she was 
headed and requested to see her im­
migration papers. 

"Ga'ma couldn't speak English so 
well because she only arrived in the 
United States in September," ex­
claimed Gama's mother, Rosa Puente. · 
"So the border· patrolmen told her to 

- get in their car." 
According to Puente,- Gama told the 

men her immigration papers were with 
her mother at their 200 w: San Ysidro 

Blvd. trailer home. : 
"But'the men said it wasn't true, and 

they told her she was being taken to 
, Mexico," said Puente. "She told them 

'I have to tell my mother,' but they said . 
that wasn't necessary. 

''Then she told them that she had her 
school identification, but they said it 
wasn't worth anything." 

' . UNDER LAW, aliens are required to 
carry proof of residence with an alien 
registration receipt card, otherwise 
known as "the green card," or with a 

' non-resident alien border crossing 
card, known as "the visitor's permit" 
which gives aliens permission to cross 
daily. ,· . 

Al though Gama's mother, a U.S. 
citizen, has petitioned for her 
daughter's I citizenship', her 
naturalization .' is still bein'g processed. 

If Gama had · carried the required 
alit;n identification appers, as all 
resident or non-resident aliens older 
than 14 are required to, the incident · 
mi~ht not have occurred, immigration · 

~ 1'{) r'l(!'-v.,j 

1-')-!t-

officials say. 
But Gam a was not even processed by 

the immigration dffice on her return to 
Mexico. She was merely "dumped in 
Tijuana," as one local official put it. 

But with only several hundred yards 
between the I two girls, Gama's sister 

. was as helpless as she and could not 
save her. ' 

Puente asked . Immigration and 
Naturalization Service (INS) officials 
for permission to cross her daughter, 
but her request was refused becau 
Gama was not .a United States citize .. 

PUENTE, wh'o works in the local · 
fields as a farm laborer, did not learn · 
her daughter was missing until that ' 
afternoon. , 

"I went to the Border Patrol station 
in San . Ysidro and told them I was 
looking for my daughter, but· they told 
me they had no reports on her," she 

"They didn't treat me like they 
should've," said Puente. ·., 'Go home,' 
they said, '\\'e're busy.' " 

said. . 
Assistant Border. Patrol Chief 

THEN, a local agency which assists 
U.S. citizens and resident aliens and 
that wishes not to be named contacted 
the INS office and, saying Gama was Richard Jones confirmed this. , 

. "Then I went to Immigration, and 
they told me she ~as probably playing 
hooky instead of being in school. 

· '· its client, instructed border personnel 
to permit the , young girl to enter the 
country. 1 

"But I said she was good in school 
and wouldn't do anything like that." .· 

Soon after, mother and daughter 
were reunited. 

One of Puente's daughters then ran 
to the ' border, only , to find Gama 
standing on the other . side of . the 
crossing, waiting to be rescued. 
because she had no place else to go. 

"She was crying \When I found her," 
exclaimed Puente, "and was in a 
shocked state. 
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Says not harassment 

Controlling the illegal alien problem 
is impossible without . . questioning 
people, say Border Patrol. Officials. 
And it is not harassment. 

To Mexican-Americans' complaints 
of harassment by border patrolmen, 
Assistant Chief Patrol Agent Richard 
Jones responded, "There are people all 
over that complain. · 

"And it's not . harassment. It just 
takes two seconds to check their 
papers." ' 

HOWE.VER,' Mexican-Americans in 
the South Bay feel different-ly. 

feel their privacy has been invaded by 
"the watchdogs of the state.!' 

CATALINA FLORES, 30, of San 
Ysidro, says San Ysidro is beset with a 
climate of fear because of the beefed . 
up Border Patrol forces. 

Local Mexican-Americans , are in­
sulted and made to ·feel like second­
rate citizens, 'she says, beca.use 
lifelong residef\~S here are continually 
stopped for questioning by border 
police. . . 

- -·-

has heard of some troubles with Border 
Patrol among his people, but he said he 
has never had such experiences. . 

Rubio believes Mexican-Americans 
can a void such hassles merely by being 
respectful toward a man in uniform. 

"The first thing I always say to them 
is 'yes si~ or no sir,"' he said. 

JONES believes many stories of 
harassment of Mexican-Americans by 
Border Police "are hearsay rather 
than first-hand knowledge." 

~ 'TI~C 1\)£:- LIJ 

!-) -l f 

"It's interesting to know why border 
patrolmen stop people who are just 
walking on the street," said one local 
.Mexican-American who , wishes not to 
be named. "If they pick these people 
out of a group because they have brown 
skin or seem to be of Latin descent, 
then it's discriminatory. 

"It's .just a fact of life that we're 
close to the border," said Jones, "and 
because of this, we've had to build up 
our forces. 

"It will just be a matter of time 
before the. group 'of new personnel 
becomes · acquainted with the com­
munity and will recognize its citizens." 

JONES believes the majority of local 
citizens is sympathetic toward the 
dilemma the Border Patrol now faces. 

' 'It's a minority in terms of numbers 
who resent any questioning," he said. 

' Like the story of Gama Puentes (see 
accompanying story), who was 
deported to Tijuana by a rookie border 
patrolman without being processed b'y 
immigration officials. The 15-year-old 
Puentes, a Southwest Junior High 
student, is undergoing naturalization 
and was here legally at the time of her 

·deportation. · 1 

Rosa Puentes, Gama's · mother, 
claims she sought aid from the Border 
Patrol ·when she heard her daughter · 
·was missing, but that they said they 
had no record of apprehend ing her and 
did not offer aid. 

) 

"But if patrolmen think those people 
are involved in an accident or robbery, 
.then there's probable cause to stop , 
them." · 

Many Mexican-Americans who have 
lived in the South Bay for many years 

Ruben Rubio, owner of Rubio's Little 
Mexico Restaurant in National City, ' ·"We will surely investigate a case if 
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Committee on Chicano Rights, Inc 

U.s. Gr,:._nd .. Tury 
u.s. Attorney 's Office 
U.S. Courthouse 
940 Front St. 
S~i Di2go, Ca. 92189 

Grand Jury, 

Enclosed is a complaint by a Mr. Jose Zapata 
him and his f amily by u.s. Border Patrolmen. 
have attempted to seek redress but have been 
stepping by local I.N.S. Officials. 

December 13, 1977 

involving buutality against 
Mr. Zapata and his attorney 

unable to because of side-

It is for this reason that we are requesting an investigation by your of­
fice into these serious "llegations. We will be expecting a prompt r eply 
on this matter. 

Thank you, 

Herman Baca·, C'nairrnan 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



Committee on Chicano Rights, Inc 

December 13, 1977 

Senator Alan Cranston 
815 E Street Room 103 
San Diego, California 92101 

Dear Senator: 

Enclosed is a complaint by a Mr. Jose Zapata involving brutality 
against him and his family by u.s. border patrolmen. Mr. Zapata 
and his attorney have attempted to seek re~ress but have been un­
able to because of side steeping by local I.N.S. officials. It 
is for this reason that \ve are requesting an investigation by 
your office into this serious matter. We will be exp ecting a 
prompt reply on this matter. 

Thank you, 

d-L~" '2~ 
Herman Baca 
Chairman 

1837 Highland Avenue, National City, CA 92050 (714) 474-8195 



UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE 

WASHINGTON, D.C. 20536 

OFFICE OF THE COMMISSIONER 

Honorable Alan Cranston 
Senate Office Building 
Washington, DC 20510 

Dear Senator Cranston : 

JUL 5 19/ij 

PLEASE ADDRESS REPLY TO 

AND REFER TO THIS FILE NO. 

co 703.1001 

This is in further reference to your letter of November 18, 1977 with 
enclosure from Mr. Joe Seckelman concerning alleged abuse of the Jose 
Zapata Family by a gents of the u. S. Border Patrol. 

At the request of the Department of Justice's Civil Rights Division, 
our Office of Professional Integrity conducted an investigation of 
the subject matter. Our investigation did not substantiate the alle­
gations. A copy of our investi~ative report has been forwarded to 
the Civil Rights Division for a decision as to whether they concur 
with the results. 

Again I thank you for your interest in this matter. 

Leone! J. Castillo 
Commissioner 
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